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Industria norocului în
zodia ghinionului

S
ectorul jocurilor de noroc
pare urmãrit de ghinion.
Abia ieºitã de sub restricþii-
le impuse în pandemie, pia-
þa de gambling a fost supu-
sã, anul trecut, majorãrii ta-
xelor din domeniu, urmând

ca, ulterior, sã fie þinta unor ini-
þiative legislative ce urmãresc in-
terzicerea publicitãþii în sector ºi
desfiinþarea spaþiilor de joc în
apropierea unitãþilor sanitare ºi
de învãþãmânt.

Proiectele de lege se aflã în
dezbatere la comisiile parlamen-
tare de specialitate, iar parlamen-
tarii par deciºi sã interzicã total
publicitatea jocuri lor de noroc în
mass-media audio-vizualã ºi pe site-urile
de presã, precum ºi desfãºurarea activitã-
þii jocurilor de noroc în spaþii care se aflã
la mai puþin de 300 de metri de unitãþile
de învãþãmânt, spitale, biserici ºi institu-
þiile de culturã. Legislaþia în vigoare
(OUG 77/2009) interzice organizarea sã-
lilor de jocuri de noroc în incinta unitãþi-
lor de învãþãmânt, a campusurilor
aferente acestora, a centrelor de culturã,
spitalelor ºi bisericilor.

Iniþiativele legislative nu au la bazã
studii de impact, iar reprezentanþii legis-
lativului recunosc acest lucru, ba mai
mult, spun cã nu îi intereseazã impactul
pe care aplicarea acestor reglementãri îl
va avea asupra bugetului de stat sau
asupra mass-media.

Precizând cã nu sunt împotriva niciu-

nei mãsuri legislative, dar subliniind cã
nici reglementãrile nu trebuie sã fie
împotriva industriei, specialiºtii din do-
meniu susþin cã proiectele de lege nu vor
avea efectul scontat, ci dimpotrivã. Odeta
Nestor, preºedintele Asociaþiei Organi-
zatorilor Jocurilor de Noroc la Distanþã

(AOJND), considerã cã interzice-
rea publicitãþii în domeniu este o
decizie care va avea efecte negati-
ve în primul rând asupra jucãtori-
lor, care vor fi expuºi doar publici-
tãþii operatorilor de jocuri de noroc
fãrã licenþã în România, publicita-
te ce nu poate fi þinutã sub control
în mediul online: ”Interdicþia tota-
lã ar aduce prejudicii ºi sportului

românesc, care ar rãmâne fãrã o sursã im-
portantã de venituri pentru dezvoltare,
precum ºi mass-media”. În acest context,
preºedintele AOJND crede cã cea mai
bunã soluþie nu este interdicþia totalã, ci
un control mai atent al mediilor ºi inter-
valelor orare în care este distribuit mate-
rialul publicitar, precum ºi un cod de con-
duitã care sã fie asumat de toþi operatorii
de jocuri de noroc licenþiaþi în România:
”Dacã acum un an mã mândream cu fap-
tul cã România era un exemplu de succes
în ceea ce priveºte reglementarea în do-
meniul gamblingului, în prezent situaþia
se deterioreazã în mod accelerat”.
Asociaþiile de profil afirmã, la unison, cã,
pentru îndreptarea si tuaþiei , este
important sã existe un dialog între
legiuitori ºi industrie.

Printre altele, reprezentanþii sectoru-

lui au adus în discuþie majorãrile de taxe
aplicate anul trecut în rândul operatori-
lor din domeniul jocurilor de noroc.
”Decizia a fost netransparentã ºi am
fost cu adevãrat surprinºi de hotãrârea
autoritãþilor de a modifica sistemul de
taxare a domeniului fãrã consultãri pre-
alabile ºi fãrã a lãsa un timp de negocie-
re, de reflecþie. Am spus ºi atunci ºi o re-
petãm - înþelegem nevoia Guvernului
de a gãsi surse de finanþare, mai ales în
actualul context economic dificil, dar
soluþia nu o reprezintã adoptarea de de-
cizii peste noapte ºi fãrã o fundamenta-
re teoreticã ºi practicã”, ne-a spus Ode-
ta Nestor.

Sorin Georgescu, preºedintele Asocia-
þ ie i Organizator i lo r de Slotur i
(ROMSLOT), ne-a menþionat cã taxele
din industria jocurilor de noroc au cres-
cut, în acest an faþã de anul trecut, cu pes-
te 30%, ca urmare a modificãrii Codului
Fiscal din vara lui 2022. Acesta estimea-
zã cã taxele specifice industriei jocurilor
de noroc vor fi mai mari, în 2023, cu
200-300 de milioane de euro. Costurile
operaþionale au crescut considerabil ºi
orice mãrire a taxelor conduce la oprirea
investiþiilor sau/ºi la închiderea locaþii-
lor, mai apreciazã specialistul, adãugând,
printre altele, cã gradul de colectare, de
peste 98%, poate fi afectat considerabil
de majorarea taxelor, astfel încât taxele
vor fi mai mari, dar suma colectatã la bu-
getul de stat va fi mai micã. Specialiºtii se
aºteaptã ca, în urmãtorii zece ani,
industria sã creascã de la douã miliarde la

trei miliarde euro.
Sectorul jocurilor de noroc este unul

dintre cei mai importanþi plãtitori de sala-
rii, taxe ºi impozite, cu un grad de colec-
tare de peste 99% ºi cu mai mult de
45.000 de locuri de muncã. Industria plã-
teºte taxe zilnice de aproape 2,5 milioane
de euro, bani care ajung la bugetul de stat.

În acest context, închiderea sãlilor de
jocuri în perioada pandemiei nu a afectat
doar companiile din domeniu, ci ºi statul.
Piaþa de gambling din România a cunos-
cut o reaºezare considerabilã dupã perioa-
da pandemicã, cu un câºtigãtor - gamblin-
gul online - ºi un domeniu extrem de afec-
tat – retailul, apreciazã Liviu Popovici,
preºedintele Romanian Bookmakers.
Acesta ne-a spus cã, de departe, principa-
la problemã a domeniului este percepþia:
“A opiniei publice, a guvernanþilor, a po-
liticului ºi ceva mai puþin a clienþilor, care
cunosc fenomenul din interior. Dacã este
sã corelãm aceastã percepþie ºi cu intere-
sul de a atrage capital electoral, prin bla-
marea acestui sector de activitate, ajun-
gem la ceea ce se întâmplã intensiv în
aceastã perioadã, respectiv la o serie de
proiecte de acte normative care lovesc în
domeniul jocurilor de noroc, în special în
cel de retail”.

Viitorul aparþine gamblingului online,
conchide Odeta Nestor, precizând cã ten-
dinþa cãtre digitalizare este clarã ºi ire-
versibilã: ”De asemenea, inteligenþa arti-
ficialã joacã un rol din ce în ce mai impor-
tant ºi cred cã aici este soluþia pe termen
lung pentru jocul responsabil”.n

Cazinoul din Constanþa va redeveni cel
mai important centru cultural ºi de
divertisment din Dobrogea, ne-a spus
Vergil Chiþac, primarul Municipiului, în
cadrul unui interviu.
Edilul de la malul mãrii ne-a declarat:
“Dupã redeschidere, Cazinoul nu va mai
funcþiona ca spaþiu tradiþional pentru
jocuri de noroc, nu îºi va menþine
funcþiunea sa iniþialã. Populaþia oraºului
Constanþa s-a pronunþat, în cadrul
campaniei de consultare localã, pentru
alte funcþii ºi utilitãþi ale Cazinoului;
comunitatea localã doreºte ca, dupã
redeschidere, Cazinoul sã devinã parte a
patrimoniului cultural ºi artistic local,
spaþiu pentru manifestãri ºi evenimente
culturale de calitate, concerte ºi
spectacole, spaþiu de boemã ºi loasir, loc
pentru evenimente publice de anvergurã la
nivel naþional ºi european etc.”.

EMILIA
OLESCU
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“Perioadapandemieia
necesitatoreglementarea
situaþiilor juridicedistinctã
deceaexistentãînaintea

stãriideurgenþã“
Perioada pandemiei, fiind

una atipicã, excepþionalã,
a necesitat un mod de re-
glementare a situaþiilor

juridice existente distinct, aparte
de cel existent înainte de declara-
rea stãrii de urgenþã/alertã, ne-a
spus Mihai Silviu Pocora, pre-
ºedintele interimar al Oficiului Na-
þional pentru Jocuri de Noroc
(ONJN). Printre altele, domnia sa
ne-a precizat: “Trebuie avutã în ve-
dere împrejurarea cã activitatea de
jocuri de noroc tradiþionale a fost
suspendatã de drept prin voinþa ex-
clusivã a legiuitorului. Prin 0UG
nr. 48/2020, legiuitorul a statuat în
mod expres cã, pe durata stãrii de
urgenþã decretate în anul 2020,
obligaþiile de platã aferente autori-
zaþiilor de exploatare a jocurilor de
noroc tradiþionale se suspendã
(alin. 3 al art. VIII), dar ºi cã opera-
torii de jocuri de noroc tradiþionale
nu datoreazã taxele aferente autori-
zaþiilor de exploatare a jocurilor de
noroc pentru întreaga perioadã a
stãrii de urgenþã decretate (alin. 5
al art. VII).

Ulterior, legiuitorul, prin OUG
nr. 90/2020 pentru modificarea
Ordonanþei Guvernulu i nr.
56/2019 privind instituirea unor
facilitãþi fiscale precum ºi pentru
modificarea altor acte normative
(art. III alin. 2) ºi O0UG nr.
99/2020 privind unele mãsuri fis-
cale, modificarea unor acte norma-
tive ºi prorogarea unor termene
(art. VI), a stabilit modificãri în

conþinutul OUG nr. 48/2020, cu
privire la art. VIII alin. (1), pro-
rogând practic termenul în care
operatorii de jocuri de noroc ale cã-
ror licenþe de organizare a jocurilor
de noroc expirau, puteau formula
cereri pentru reautorizarea activi-
tãþii, pânã la data de 25.06.2020 ºi
apoi pânã la data de 25.10.2020.

De asemenea, legiuitorul a sta-
tuat prin conþinutul art. IV din
OUG nr. 106/2020 pentru modifi-
carea ºi completarea Legii energiei
electrice ºi a gazelor naturale nr.
123/2012 precum ºi pentru modifi-

carea unor acte normative, referi-
tor la autorizaþiile de exploatare a
jocurilor de noroc, faptul cã «Taxe-
le aferente autorizaþiilor de exploa-
tare a jocurilor de noroc prevãzute
în Ordonanþa de urgenþã a Guver-
nului nr. 77/2009 privind organiza-
rea ºi exploatarea jocurilor de no-
roc, nu sunt datorate de cãtre ope-

ratorii care exploateazã jocuri de
noroc tradiþionale pe perioada stã-
rii de alertã, instituitã prin Hotãrâ-
rea Guvernului nr. 394/2020 pri-
vind declararea stãrii de alertã ºi
mãsurile care se aplicã pe durata
acesteia pentru prevenirea ºi com-
baterea efectelor pandemiei de
COVID-I9, cu modificãrile ºi
completãrile ulterioare, prelungi-
tã prin Hotãrârea Guvernului nr.
476/2020 privind prelungirea stã-
rii de alertã pe teritoriul României
ºi mãsurile care se aplicã pe durata
acesteia pentru prevenirea ºi
combaterea efectelor pandemiei
de COVID-15, în care activitatea
desfãºuratã de aceºtia eºte suspen-
datã»“.

În opinia domniei sale, trebuie
avut în vedere ºi faptul cã, prin di-
ferite ºi succesive Hotãrâri de Gu-
vern ºi Hotãrâri ale Comitetului
Naþional pentru Situaþii de Urgen-
þã, prin raportare la incidenþa cazu-
rilor de infectare la nivel local, s-a
propus ºi dispus l imitarea /
restrângerea activitãþii cu publicul,
inclusiv în domentiul jocurilor de
noroc la 30% sau 50% din capaci-
tatea maximã a spaþiului, fãrã însã
ca de aceastã datã, legiutorul sã di-
spunã, sub orice formã, în privinþa
diminuãrii taxelor aferente autori-

zaþiilor pentru jocuri de noroc da-
torate bugetului consolidat de stat:
“Faþã de aceste abordãri legislati-
ve, opinãm cã legiuitorul, în perio-
ada analizatã, a dispus mãsuri spe-
cifice generate aºa cum am menþio-
nat mai sus, într-un context atipic
reuºind sã sprijine piaþa de profil
potrivit celor enunþate. Trebuie
avut în vedere ºi faptul cã pande-
mia provocatã de vi rusul
SARS-COVYV-19 a afectat ºi ce-
lãlalte categorii de operatori eco-
nomici ºi nu doar pe cei din dome-
niul jocurilor de noroc, în general
mãsurile dispuse venind în spriji-
nul operatorilor imprevizibilitatea
unei situaþii expuse ca atare“.

Cu privire la cele douã proiecte
legislative aflate în dezbarere,
domnul Pocora deduce faptul cã
"iniþiatorii acestora au urmãrit,
prin dispoziþiile reglementate, in-
stituirea unor mãsuri suplimentare
de protecþie a minorilor, respectiv
prevenirea accesului acestora la jo-
curile de noroc, precum ºi înlãtura-
rea efectelor negative ale depen-
denþei de jocuri de noroc ce poate
apãrea, tocmai pe fondul vulnera-
bilitãþii acestora. De asemenea, s-a
urmãrit ºi stoparea încurajãrii unor
persoane care sã practice jocurile
de noroc, respectiv persoane vul-

nerabile la acest fenomen ºi uºor
influenþabile“.

Desfãºurarea activitãþii de jocuri
de noroc pe teritoriul României
este reglementatã de prevederile
Ordonanþei de Urgenþã a Guvernu-
lui nr. 77/2009 privind organizarea
ºi exploatarea jocurilor de noroc,
cu modificãrile ºi completãrile ul-
terioare, precum ºi de Hotãrârea
Guvernului nr. 111/2016 pentru
aprobarea Normelor metodologice
de punere în aplicare a Ordonanþei
de urgenþã a Guvernului nr.
77/2009 privind organizarea ºi ex-
ploatarea jocurilor de noroc ºi pen-
tru modificarea ºi completarea Ho-
tãrârii Guvernului nr. 298/2013
privind organizarea ºi funcþionarea
Oficiului Naþional pentru Jocuri de
Noroc, pentru modificarea Hotãr-
ârii Guvernului nr. 870/2009 pen-
tru aprobarea Normelor metodolo-
gice de aplicare a Ordonanþei de ur-
genþã a Guvernului nr. 77/2009 ºi
pentru abrogarea Hotãrârii Guver-
nului nr. 870/2009 privind organi-
zarea ºi exploatarea jocurilor de
noroc, aratã sursa citatã. Reprezen-
tantul ONJN subliniazã cã acorda-
rea licenþei de organizare a jocuri-
lor de noroc, respectiv acordarea
autorizaþiei de exploatare a jocuri-
lor de noroc se realizeazã cu perce-

perea de taxe. Cuantumul taxelor
anuale percepute pentru activitãþi-
le din domeniul jocurilor de noroc
a fost modificat odatã cu intrarea în
vigoare a Ordonanþei Guvernului
nr. 15/2022 pentru modificarea ºi
completarea O.U.G. nr. 77/2009
privind organizarea ºi exploatarea
jocurilor de noroc.

“Facem precizarea cã autorizaþia
pentru exploatarea jocurilor de no-
roc se acordã anual. Supunem aten-
þiei faptul cã informaþii privind
operatorii economici care deþin li-
cenþã de organizare a jocurilor de
noroc acordatã de Comitetul de su-
praveghere al ONIN se regãsesc pe
portal http://portal.onin.qov.ro/ la
secþiunea «Informaþii organizatori/
Informaþii Publice»“.

Cât priveºte informaþiile referi-
toare la numãrul de controale efec-
tuate, amenzilor aplicate, nereguli-
le constatate pentru activitatea
ONIN pânã la data de 31 decem-
brie 2021, acestea pot fi obþinute
prin consultarea rapoartelor anuale
de activitate ale Oficiului National
pentru Jocuri de Noroc ale Oficiu-
lui, rezultatele aferente anului
2022 aflându-se în prezent în curs
de consolidare ºi urmând sã fie fã-
cute publice cu ocazia prezentãrii
Raportului de activitate pentru
anul 2022 al Oficiului National
pentru Jocuri de Noroc, a þinut sã
precizeze domnul Pocora.

La nivelul anului 2021, ONJN a
obþinut peste un miliard de lei din
autorizãri, licenþe, regularizãri,
taxã de vciu, videoloterie ºi aproa-
pe 2,3 milioane lei din amenzi,
confiscând sume de bani si bunuri
în valoare estimatã de 291.193 lei.
ONJN a efecuat 13.209 controale
în anul 2021.n

La nivelul anului
2021, ONJN a obþinut
peste un miliard de lei
din autorizãri, licenþe,
regularizãri, taxã de
viciu, videoloterie ºi
aproape 2,3 milioane
lei din amenzi,
confiscând sume de
bani ºi bunuri în
valoare estimatã de
291.193 lei.
ONJN a efecuat
13.209 controale în
anul 2021.

La nivelul anului
2022 situaþia
organizatorilor
de jocuri de noroc
autorizaþi
se prezintã astfel:
- slot-machine – 283
- la distanþã – 31
- pariuri în cotã fixã – 23
- mutuale – 1
- cazinou – 3
- bingo în salã – 5
- poker – 10
- festival de poker - 1 n

Printre cei peste 31.000 de contribuabili verificaþi
anul trecut de Agenþia Naþionalã pentru Adminis -
trare Fiscalã (ANAF), s-au numãrat 55 de contri -
buabili ce desfãºurau activitãþi în domeniul jocuri -
lor de noroc, fiind aplicate 13 sancþiuni contraven -
þionale în valoare totalã de 422.431 de lei, ne-au
transmis reprezentanþii Fiscului. Potrivit acestora,
în cazul a 12 contribuabili verificaþi au fost estima -
te implicaþii fiscale în sumã totalã de 1.128.555
de lei, reprezentând în mare parte impozit pe divi -
dende.
Din punct de vedere al activitãþii de inspecþie fi -
scalã, la operatorii economici cu domeniul de
activitate 9200 – Activitãþi de jocuri de noroc ºi pa -
riuri au fost efectuate 44 de controale fiscale,
aplicându-se o singurã amendã în valoare de 500
lei, ne-a mai spus sursele citate.

Acestea aratã: „Competenþele DGAF în domeniul
jocurilor de noroc sunt limitate la obligaþiile ce re -
vin contribuabililor din aplicarea legislaþiei fiscale,
contabile ºi financiare, ceea ce limiteazã relevanþa
rezultatelor controalelor antifraudã din perspecti -
va întrebãrilor ce vizeazã impactul asupra pieþei de
gambling. Facem precizarea cã acþiunile de ins-
pecþie fiscalã se desfãºoarã în funcþie de nivelul ris -
cului care se stabileºte pe baza analizei de risc ºi
au ca obiect verificarea legalitãþii ºi conformitãþii
declaraþiilor fiscale, corectitudinii ºi exactitãþii
îndeplinirii obligaþiilor în legãturã cu stabilirea obli -
gaþiilor fiscale de cãtre contribuabil/plãtitor, res -
pectãrii prevederilor legislaþiei fiscale ºi contabile,
verificarea sau stabilirea, dupã caz, a bazelor de
impozitare ºi a situaþiilor de fapt aferente, stabili -
rea diferenþelor de obligaþii fiscale principale”. n

"Iniþiatorii celor douã proiecte legislative au
urmãrit, prin dispoziþiile reglementate,
instituirea unor mãsuri suplimentare de
protecþie a minorilor, respectiv prevenirea
accesului acestora la jocurile de noroc, precum
ºi înlãturarea efectelor negative ale dependenþei
de jocuri de noroc ce poate apãrea, tocmai pe
fondul vulnerabilitãþii acestora. De asemenea,
s-a urmãrit ºi stoparea încurajãrii unor
persoane care sã practice jocurile de noroc,
respectiv persoane vulnerabile la acest fenomen
ºi uºor influenþabile“.
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LEGISLATIE
PROIECTE LEGISLATIVE FÃRÃ STUDII DE IMPACT BUGETAR ªI ANTRE PRENORIAL

Industria jocurilor de
noroc, sub

asediul parlamentarilor
P

arlamentarii par deciºi sã
interzicã total publicitatea
jocurilor de noroc în
mass-media audio-vizualã

ºi pe site-urile de presã, precum ºi
desfãºurarea activitãþii jocurilor de
noroc în spaþii care se aflã la mai
puþin de 300 de metri de unitãþile
de învãþãmânt, spitale, biserici ºi
instituþiile de culturã.

Trei proiecte legislative (PL-x
nr.536/2022, care aºteaptã de apro-
ape patru luni un raport de la Comi-
sia de buget-finanþe, unul iniþiat de
USR, în Camera Deputaþilor ºi
L37/2023, la Senat, care urmeazã
sã fie discutat în comisiile de spe-
cialitate pânã în 28 februarie, in-
clusiv) vor reglementa definitiv ac-
tivitatea din domeniul cazinouri-
lor, jocurilor de noroc, pariurilor
sportive ºi loteriilor (chiar ºi pe cea
a Loteriei Naþionale).

În ceea ce priveºte proiectele de
la Camera Deputaþilor, iniþiativa le-
gislativã a USR prevede eliminarea
sãlilor de jocuri de noroc din apro-
pierea ºcolilor, a locurilor de joacã
pentru copii, dar ºi a centrelor cultu-
rale, spitalelor ºi bisericilor.

„E clar cã în România ne con-
fruntãm cu un fenomen deosebit de
nociv, al patimei jocurilor de no-
roc. Noi trebuie sã avem grijã ca
generaþiile urmãtoare sã aibã infor-
maþiile sã ia niºte decizii mai bune,
nu sã vadã, zi de zi, în jurul ºcolilor
pãcãnele. Proiectul depus este un
prim-proiect dintr-un pachet mai
amplu pe care îl pregãtim în scopul
protejãrii populaþiei de aceastã pa-
timã”, a afirmat, la depunerea pro-
iectului, Diana Stoica, deputat
USR ºi membru în Comisia pentru
sãnãtate a Camerei Deputaþilor.

Filip Havârneanu, deputat USR
ºi membru în Comisia pentru învã-
þãmânt a Camerei Deputaþilor, ne-a
transmis: „Proiectul pe care l-am
depus îºi propune sã reglementeze
domeniul jocurilor de noroc, în
sensul de a îndepãrta aºa-numitele
pãcãnele din proximitatea ºcolilor.
Au apãrut ca ciupercile dupã ploaie
în jurul unitãþilor de învãþãmânt ºi
sunt un exemplu negativ pentru toþi
elevii. Cunoaºtem situaþii în care
elevii ies ºi în pauze ca sã joace în
aceste sãli de jocuri de noroc ºi ni-
meni nu acþioneazã. Nu pot exista
astfel de entitãþi în preajma ºcolilor
sau locurilor de joacã, deoarece
numãrul adolescenþilor sau tineri-
lor care sunt tentaþi sã încerce este
în creºtere. Persoanele care sunt
deja dependente solicitã ajutor ºi
nu putem tolera sã avem mai multe
cazinouri decât biblioteci, de
exemplu. Pãcãnelele înseamnã un
profit obþinut din slãbiciunea româ-
nilor ºi îmi place sã cred cã vrem sã
oferim o altã variantã de educaþie ºi
promovare a felului în care poþi
avea succes în viaþã”.

Copiii ºi tinerii, în
grupele de risc la
ludomanie

Printre semnatarii acestui pro-

iect legislativ se numãrã parlamen-
tari de la toate formaþiunile politi-
ce, care doresc ca activitãþile de jo-
curi de noroc sã nu se mai de-
sfãºoare în perimetrele actuale.

“Scopul demersului nostru este
în primul rând protejarea sãnãtãþii.
În unele þãri civilizate aceastã in-
dustrie este interzisã de tot, iar în
alte state activitãþile respective sunt
localizate la marginea oraºelor ºi nu
în interiorul acestora. De aceea,
sunt de acord cu iniþiativa legislati-
vã a celor de la USR, pe care am
semnat-o ºi eu, prin care la mai pu-
þin de 300 metri de ºcoli nu vor mai
fi pãcãnele ºi cazinouri”, ne-a spus
deputalul Adrian-Felician Cozma,
vicepreºedinte al PNL.

Legislaþia în vigoare (OUG
77/2009) interzice doar ca sãlile de
jocuri de noroc sã fie în incinta uni-
tãþilor de învãþãmânt, a campusuri-
lor aferente acestora, a centrelor de
culturã, spitalelor ºi bisericilor.
Proiectul USR propune ca interdic-
þia sã fie extinsã ºi pe o razã de 300
de metri faþã de acestea. Problema
dependenþei de jocuri de noroc în
rândul minorilor a fost observatã ºi
de cãtre Oficiul Naþional pentru Jo-
curi de Noroc, care a organizat, în
anul 2019, o structurã distinctã, res-
pectiv Serviciul Promovare Joc
Responsabil. În anul 2020 au fost
scoase la concurs un numãr de po-
sturi din cadrul acestui serviciu,
însã ca urmare a pandemiei de
COVID-19, Oficiul a decis anula-
rea concursului.

Mai mult, potrivit rãspunsului
formulat de Ministerul Sãnãtãþii în
cursul lunii ianuarie 2023 la o in-
terpelare de anul trecut a deputatu-
lui Adrian Cozma privind cazurile
de ludomanie înregistrate la nive-
lul întregii þãri, reiese cã acestea
sunt distribuite în aproape toate ju-
deþele ºi cã sunt mai numeroase la
persoanele cu vârste între 13 ani ºi

35 de ani.
În ceea ce priveºte proiectul aflat

în Senat, privind interzicerea pu-
blicitãþii jocurilor de noroc în
mass-media audiovizualã ºi pe
site-urile ºi paginile de pe reþelele
de socializare ale mijloacelor
mass-media, iniþiatorul acestui
proiect de act normativ, deputatul
liberal Adrian-Felician Cozma,
ne-a transmis: “Putem observa cã,
în ultima perioadã, avem de-a face
cu o publicitate agresivã în acest
domeniu. Este suficient sã mergi
pe strãzile din Bucureºti ºi constaþi
cã nu existã stradã fãrã vreun pa-
nou publicitar la acest tip de activi-
tate. Nu mai vorbesc despre marile
intersecþii din Bucureºti, unde pe
toate blocurile sunt afiºe cu recla-
me la cazinouri. Nimeni nu vrea sã
interzicã jocurile de noroc, pariuri-
le sportive sau pãcãnelele, dar pu-
blicitatea agresivã, de tipul celei în
care în trei minute la televizor ai
cinci spoturi publicitare pentru pa-
riuri sportive sau jocuri de noroc,
nu este în regulã”.

Adrian Cozma:
“Sãnãtãtatea
populaþiei, mai
presus de impactul
bugetar”

Curios este cã în cuprinsul iniþia-
tivei de proiect de act normativ nu
existã niciun studiu de impact cu
privire la consecinþele interzicerii
totale a publicitãþii comerciale a
cazinourilor, jocurilor de noroc ºi
pariurilor sportive la posturile TV
ºi pe site-urile mass-media. Este
binecunoscut faptul cã majoritatea
posturilor TV de sport ºi a cotidia-
nelor sportive au contracte de pu-
blicitate cu firmele din acest dome-
niu de activitate. Mai mult, proba-
bil cã o bunã parte din sumele obþi-
nute din aceste contracte sunt folo-
site pentru achitarea drepturilor de
televiziune pentru transmiterea
live, gratuit, a tuturor partidelor de
fotbal din Superliga naþionalã de
fotbal ºi din Liga 2, precum ºi din
alte campionate de fotbal din strãi-
nãtate. Totodatã, fosta Liga 1 se
numeºte de anul trecut Superliga,
iar principalul sponsor este chiar o
companie din domeniul jocurilor
de noroc – Superbet. Anterior,
Liga 1 era sponsorizatã tot de o
companie din domeniul jocurilor

de noroc – Casa Pariurilor. Cu alte
cuvinte, organizatorii acestor com-
petiþii sportive au contracte de pu-
blicitate în derulare cu companiile
respective, au afiºaj electronic sau
prin panouri pe arenele sportive ºi
va fi imposibil ca numele ºi recla-
mele acestor companii sã fie evita-
te în timpul transmisiunilor directe
a meciurilor de fotbal. Totodatã,
unele echipe din Superligã sunt
sponsorizate de companii din do-
meniul jocurilor de noroc ºi au tre-
cut pe tricourile de joc numele ace-
stor companii, cum ar fi de exem-
plu Betano. Este evident cã într-o
transmisie live aceste reclame vor
apãrea pe ecranul televizorului.
Proiectul de lege nu spune nimic cu
privire la acest lucru, nici la con-
tractele aflate în derulare, ci doar
cã publicitatea este interzisã cu de-
sãvârºire. Un alt aspect omis de ini-
þiatorii proiectului este faptul cã
prin interzicerea inclusiv a promo-
vãrii pariurilor sportive ºi a loterii-
lor – ce vor face cu extragerile Lo-
teriei Naþionale care de zeci de ani
sunt transmise live pe diferite po-
sturi de televiziune? – este posibil
ca activitatea din acest domeniu sã
scadã ºi sã înregistrãm o creºtere a
numãrului ºomerilor.

Referitor la toate aceste întrebãri
de mai sus, Adrian Cozma ne-a
spus: “Raþionamentul televiziuni-
lor de sport privind publicitatea nu
mã intereseazã. Eu nu sunt trimis în
Parlament pentru televiziunile de
sport, ci sunt trimis sã reprezint oa-
menii, iar sãnãtatea oamenilor ºi a
copiilor noºtri sunt mai importante
decât Digisport 1, Digisport 2, 3
sau 4, ori Primasport. Avem o pu-
blicitate deja agresivã care induce
ideea cã jocurile de noroc ar face
parte din normalitate. Avem publi-
citate la cazinouri cu tot felul de ur-
suleþi, cu drãcuºori, tip desene ani-
mate, ca sã capteze deja tinerii ºi
copiii de 14-15 ani. Nu mã intere-
seazã impactul bugetar, ci mã inte-
reseazã impactul asupra vieþii. Va
fi interzisã publicitatea ºi pentru
Loteria Naþionalã. Este tot un joc
de noroc, aºa cã nu mã intereseazã
cã este vorba despre Loteria Naþio-
nalã. Cine vrea sã parieze, sã joace,
o poate face în continuare. Nu le in-
terzicem, dar nu trebuie sã permi-
tem ca aceastã industrie sã folosea-
scã metoda picãturii chinezeºti in-
troducând în mintea oamenilor cã
nu e nimic rãu sã parieze ºi sã joace

la pãcãnele”.

Filip Havârneanu:
“Reclamele la
jocurile de noroc – o
falsã imagine a
luxului de jucãtor”

Filip Havârneanu, deputat USR,
a completat: “Aceste activitãþi ex-
ploreazã vulnerabilitatea oameni-
lor, fie ei adulþi sau copii, iar indus-

tria jocurilor de noroc a devenit
una agresivã în promovare. Sunt
þãri în care a fost interzisã orice for-
mã de publicitate, cum ar fi Repu-
blica Moldova. Românii sunt con-
sumatori de TV, iar reclamele care
ruleazã acum puþin dupã ora 23.00
sunt exact ca o invitaþie de a pierde
bani fãrã mãsurã, sunt o falsã ima-
gine a luxului de jucãtor. Nu voi
face nicio concesie legislativã
punând în balanþã viaþa jucãtorilor
dependenþi care vor sã îºi revinã ºi
familiile acestora îndatorate ºi dis-
perate”.

Amintim cã, recent, preºedintele
interimar al Senatului, Alina Gor-
ghiu a afirmat cã dezbaterea ºi
adoptarea legii 37/2023 se va face
în procedurã de urgenþã, aºa cum a
stabilit Biroul Permanent al came-
rei superioare a Parlamentului.

“Aceastã dependenþã a tinerilor,
a cetãþenilor, de jocurile de noroc
este realmente o plagã a societãþii
româneºti. Proiectul prevede ca
aceste firme, companii, care îºi fac
publicitate cu jocurile de noroc, sã
aibã interdicþie legalã de a mai face
reclamã comercialã online ºi la TV
pe acest domeniu de activitate. Am
iniþiat acest proiect dupã modelul
Republici i Moldova care, la
sfârºitul anului trecut, a adoptat le-
gislaþia prin care interzice orice pu-

blicitate a jocurilor de noroc, lote-
riilor ºi pariurilor sportive. Deschi-
deþi astãzi orice paginã de ziar onli-
ne, deschideþi orice canal TV dupã
o anumitã orã, dupã-amiazã, ºi o sã
vedeþi cum reclama de pe online ºi
reclama de pe TV sunt preponde-
rent legate de acest subiect al jocu-
rilor de noroc, al pariurilor sporti-
ve, ºi aºa mai departe”, a spus Ali-
na Gorghiu.

Ea a precizat cã propunerea legi-
slativã înregistratã la Senat sub de-
numirea L37/2023 va fi amendatã
în sensul interzicerii difuzãrii,
afiºãrii oricãrei forme de comunica-
re comercialã audiovizualã pentru
cazinouri, jocuri de noroc sau pariu-
ri sportive, prin prisma urmãtoare-
lor elemente: detalierea plajei de ac-
þiune a interzicerii promovãrii ºi sti-
mulãrii populaþiei participãrii la jo-
curi de noroc ºi pariuri sportive ºi
afiºarea ratei de câºtig pe aparate.
“Toþi cei care joacã jocuri de noroc,
toþi cei care participã la pariuri spor-
tive, au sentimentul acesta al câºti-
gului implicit, dar în realitate lucru-
rile stau complet altfel. Aceastã ilu-
zie cã se obþin câºtiguri rapide ºi
substanþiale, din pãcate afecteazã
cel mai mult tinerii din România. Ti-
nerii sunt cei care trebuie protejaþi ºi
aceastã iniþiativã legislativã cred eu
cã va fi susþinutã de toþi colegii mei”,
afirmã Alina Gorghiu.

Potrivit formei iniþiale a proiec-
tului legislativ L37/2023 pentru
completarea art. 29 din Legea nr.
504/2002 a audiovizualului ºi pen-
tru modificarea ºi completarea Le-
gii nr. 148/2000 privind publicita-
tea, se va introduce în Legea nr.
504/2002 a audiovizualului, la arti-

colul 29 un nou alineat, alin. 5o, cu
urmãtorul cuprins: “Orice formã
de comunicare comercialã audio-
vizualã pentru cazinouri, jocuri de
noroc sau pariuri este interzisã”.

Prin acelaºi act normativ ar urma
ca, la art icolul 6 din Legea
148/2000, sã fie introdusã litera k,
cu urmãtorul cuprins: „favorizeazã
apariþia ºi instalarea adicþiilor defi-
nite de Organizaþia Mondialã a Sã-
nãtãþii”. Tot în aceeaºi lege se va
introduce articolul 14¹, cu textul
“Se interzice orice formã de publi-
citate pentru cazinouri, jocuri de
noroc sau pariuri”.

Încãlcarea acestei dispoziþii va fi
sancþionatã conform art .23
alin.(1), lit.c, cu amendã de la
10.000 lei la 50.000 lei.

Conform expunerii de motive,
proiectul de lege a fost iniþiat
“având în vedere decizia recentã a
Organizaþiei Mondiale a Sãnãtãþii,
potrivit cãreia dependenþa de jocu-
rile de noroc a fost introdusã în cate-
goria bolilor psihice extrem de gra-
ve ºi luând în considerare incidente-
le tot mai numeroase înregistrate în
România (mai multe sinucideri de-
terminate de pierderile materiale
iremediabile; pierderea locului de
muncã; destrãmarea familiilor;
pierderea tutelei copiilor, etc.)”.

GEORGE MARINESCU

Toþi cei care joacã jocuri de noroc, toþi cei
care participã la pariuri sportive au
sentimentul acesta al câºtigului implicit, dar în
realitate lucrurile stau complet altfel. Aceastã
iluzie cã se obþin câºtiguri rapide ºi
substanþiale, din pãcate afecteazã cel mai mult
tinerii din România. Tinerii sunt cei care
trebuie protejaþi ºi aceastã iniþiativã legislativã
cred eu cã va fi susþinutã de toþi colegii mei”,
afirmã Alina Gorghiu.

Problema dependenþei de jocuri de noroc în
rândul minorilor a fost observatã ºi de cãtre
Oficiul Naþional pentru Jocuri de Noroc, care
a organizat, în anul 2019, o structurã
distinctã, respectiv Serviciul Promovare Joc
Responsabil. În anul 2020 au fost scoase la
concurs un numãr de posturi din cadrul
acestui serviciu, însã ca urmare a pandemiei
de COVID-19, Oficiul a decis anularea
concursului.
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JOCURI ONLINE

“Interdicþia publicitãþii
va aduce prejudicii ºi

sportului românesc, dar ºi
mass-media”

(Interviu cu Odeta Nestor, preºedintele Asociaþiei Organizatorilor Jocurilor de Noroc la Distanþã – AOJND)

Reporter: A trecut aproape un
an de când am ieºit din pandemie.
A fost segmentul organizatorilor
de jocuri online unul dintre câºti-
gãtorii crizei sanitare?

Odeta Nestor:Pandemia a fost
un moment dificil pentru toatã lu-
mea ºi pentru toate sectoarele eco-
nomice, dar privind retrospectiv
acum, la trei ani distanþã de la acel
moment, aº spune cã douã idei s-au
conturat foarte clar.

Prima este orientarea cãtre on-
line. Aceasta este o tendinþã gene-
ralã, nu doar în gambling. Ea înce-
puse de dinainte, dar pandemia a
accelerat-o ºi a extins-o inclusiv în
zone ºi domenii noi. Cu siguranþã
cã viitorul va aduce tot mai multã
digitalizare, aceasta este direcþia
spre care se îndreaptã lucrurile, iar

în zona de gambling vã pot spune
cã operatorii licenþiaþi pe piaþa din
România fac eforturi investiþionale
semnificative pentru a menþine
piaþa atractivã, dar ºi sigurã pentru
jucãtori.

A doua idee pe care aº dori sã o
subliniez este mai mult una de sub-
stanþã, de filozofie a domeniului.
În momentele de crizã (cum a fost
pandemia) vedem mai mult decât

oricând cât este de important sã
avem o reglementare corectã a do-
meniului dublatã de o culturã pu-
ternicã a ceea ce înseamnã gam-
blingul responsabil. Aici cred cã
mai sunt multe de fãcut - ºi legisla-
tive, dar ºi pentru a înþelege cã jo-
curile de noroc trebuie sã fie o sur-
sã de divertisment sigur pentru ju-
cãtor.

Reporter: Care sunt principale-
le probleme ale domeniului ºi ce
soluþii existã pentru remedierea
acestora?

Odeta Nestor: Principala pro-
blemã este lipsa unui dialog real
între operatori ºi autoritãþi. Am o
experienþã de aproape 20 de ani în
domeniul jocurilor de noroc, atât în
România, cât ºi în strãinãtate,
aºadar am vãzut multe situaþii ºi vã

pot spune cu certitudine cã soluþia
se va gãsi prin cooperarea dintre
autoritãþi ºi operatori. Atât timp cât
autoritãþile vor fi lipsite de transpa-
renþã ºi vor adopta mãsurile în mod
unilateral, fãrã o consultare realã,
operatorii vor fi nevoiþi sã îºi
regândeascã planurile, la rândul
lor, în detrimentul jucãtorilor, dar
ºi al altor sectoare conexe din eco-
nomie.

Reporter: În Parlament se aflã
în dezbatere iniþiativa privind pro-
ximitatea locaþiilor în care operea-
zã organizatorii de jocuri ºi cea
care vizeazã interzicerea publicitã-
þii în domeniul gamblingului. Ce
efecte vor avea acestea asupra do-
meniului, dar si asupra bugetului
de stat, dacã vor fi aprobate?

Odeta Nestor: Cu mare regret
vã pot spune, la modul general, cã
dacã acum un an mã mândream cu
faptul cã România era un exemplu
de succes în ceea ce priveºte regle-
mentarea în domeniul gamblingu-
lui, în prezent situaþia se deteriore-
azã în mod accelerat.

Referitor la iniþiativa privind
proximitatea locaþiilor – nu vrem
sã ne pronunþãm noi, în calitate de
Asociaþie care reprezintã operato-
rii online, asupra unei initiative
care vizeazã segmentul land-base.
Ca regulã generalã, valabilã indife-
rent de domeniu, credem cã iniþia-
tivele legislative trebuie sã fie
întotdeauna rezultatul unor discuþii
ºi consultãri prealabile cu toate
pãrþile interesate.

În ceea ce priveºte iniþiativa pri-
vind interzicerea publicitãþii, este o
decizie care va avea efecte negati-
ve în primul rând asupra jucãtori-
lor, care vor fi expuºi doar publici-
tatii operatorilor de jocuri de noroc
fãrã licenþã în România, publicitate
ce nu poate fi þinutã sub control în
mediul online. Interdicþia totalã ar
aduce prejudicii ºi sportului româ-
nesc, care ar rãmâne fãrã o sursã
importantã de venituri pentru dez-
voltare, precum ºi mass-media.

AOJND crede cã cea mai bunã
soluþie nu este interdicþia totalã, ci
un control mai atent al mediilor ºi
intervalelor orare în care este dis-
tribuit materialul publicitar, pre-
cum ºi un cod de conduitã care sã
fie asumat de toþi operatorii de jo-
curi de noroc licenþiaþi în România.

Reporter: Cum apreciaþi fisca-
litatea din domeniu?

Odeta Nestor: Dupã cum vã

amintiþi, în vara anului 2022 auto-
ritãþile au decis majorarea taxelor
operatorilor din domeniul jocurilor
de noroc. Decizia a fost netranspa-
rentã ºi am fost cu adevãrat sur-
prinºi de decizia autoritãþilor de a
modifica sistemul de taxare a do-
meniului fãrã consultãri prealabile
ºi fãrã a lãsa un timp de negociere,
de reflecþie. Am spus ºi atunci ºi o
repetãm - înþelegem nevoia Guver-
nului de a gãsi surse de finanþare,
mai ales în actualul context econo-
mic dificil, dar soluþia nu o re-
prezintã adoptarea de decizii peste
noapte ºi fãrã o fundamentare teo-
reticã ºi practicã.

În plus, mãsura a fost ºi discrimi-
natorie la adresa operatorilor din
zona de gambling online. Noi cre-
dem cã, prin transparenþa ºi meca-
nismele specifice zonei de online,
aceastã industrie asigurã trasabili-
tatea veniturilor, transparenþa jo-
cului ºi a plãþilor, un cadru clar mo-
nitorizat ºi reglementat, care poate
fi mult mai corect ºi mai uºor ges-
tionat. Aºadar, credem cã Guver-
nul ar trebui sã încurajeze ºi sã sus-
þinã tocmai aceastã zonã.

Reporter: Ce investiþii derulea-
zã acum organizatorii de jocuri la
distanþã?

Odeta Nestor:Operatorii de jo-
curi de noroc online fac investiþii
semnificative atât pentru a asigura
infrastructura necesarã jucãtorilor,
cât ºi pentru a garanta un mediu si-
gur de joc. Sunt operatori interna-
þionali, cu multã experienþã în zona
de safe gambling, care au dezvoltat
sistemele electronice astfel încât
experienþa utilizatorilor sã fie una
plãcutã ºi sigurã.

Ca tendinþã se remarcã utilizarea
pe scarã tot mai largã a inteligenþei
artificiale ºi cred cã în viitor aceas-
ta va juca un rol tot mai important.
Vã pot spune cã, în prezent, IAeste
folositã de operatorii din segmen-
tul online pentru identificarea tipa-
relor comportamentale periculoase
ºi pentru excluderea de la joc a uti-

lizatorilor care au acest tip de com-
portament.

Referitor la membrii AOJND,
vorbim despre operatori interna-
þionali. Investitiile fãcute în alte ju-
risdicþii sunt implementate ºi în
România. Chiar dacã mentalitatea
jucãtorului român este diferitã faþã
de cea a altor cetãþeni europeni,
operatorii licenþiati implementea-
zã pe platforma din România ace-
leaºi sistem de control ºi de preve-
nire a formelor de comportament
negative, de deviere de la jocul res-
ponsabil.

Reporter: Cu ce rezultate a
încheiat anul trecut piaþa de gam-
bling? Ce cifrã de afaceri a înregi-
strat faþã de 2021 ºi câþi organiza-
tori de jocuri sunt acum autorizaþi
în piaþã?

Odeta Nestor:Aºteptãm datele
pentru 2022. Conform raportului
de activitate al ONJN pentru 2021,
totalul taxelor aferente jocurilor de

noroc la distanþã pentru anul trecut
a fost de peste 1 miliard de lei.

Acestei sume i se adaugã taxele
licenþelor cl II, precum ºi taxele pe
profit ºi impozitul pe salarii pen-
tru angajaþi ºi servicii conexe.
Aºadar, vorbim despre o sumã
considerabilã care cred cã este un
argument suficient pentru a înþele-
ge cã sunt o parte importantã a in-
dustriei de gambling ºi cu o contri-
buþie semnificativã la bugetul de
stat.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele sectorului?

Odeta Nestor:Credem cã viito-
rul aparþine gamblingului online.
Tendinþa cãtre digitalizare este cla-
rã ºi ireversibilã. De asemenea, in-
teligenþa artificialã joacã un rol din
ce în ce mai important ºi cred cã
aici este soluþia pe termen lung
pentru jocul responsabil. Sigur cã
vorbim de investiþii care implicã ºi
costuri foarte mari pentru opera-
tori. Autoritãþile pot ajuta foarte
mult prin crearea ºi întreþinerea
unui cadru predictibil ºi transpa-
rent pentru operatori, care sã aibã
astfel garanþia cã nu vor vedea im-
puse peste noapte mãsuri economi-
ce dure împotriva lor.

Reporter: Mulþumesc!n

AOJND crede cã cea mai bunã soluþie
nu este interdicþia totalã, ci un control mai
atent al mediilor ºi intervalelor orare în care
este distribuit materialul publicitar, precum ºi
un cod de conduitã care sã fie asumat
de toþi operatorii de jocuri de noroc licenþiaþi
în România".

V
iitorul aparþine gamblingului online, este de pãrere
Odeta Nestor, preºedintele Asociaþiei Organizatorilor
Jocurilor de Noroc la Distanþã (AOJND), precizând cã
tendinþa cãtre digitalizare este clarã ºi ireversibilã.

”De asemenea, inteligenþa artificialã joacã un rol din ce în ce
mai important ºi cred cã aici este soluþia pe termen lung
pentru jocul responsabil”, ne-a spus ºeful AOJND într-un
interviu.
Printre altele, domnia sa considerã cã interzicerea public itãþii
în domeniu este o decizie care va avea efecte negative în
primul rând asupra jucãtorilor, care vor fi expuºi doar
publicitãþii operatorilor de jocuri de noroc fãrã licenþã î n
România, publicitate ce nu poate fi þinutã sub control în
mediul online: ”Interdicþia totalã ar aduce prejudicii ºi
sportului românesc, care ar rãmâne fãrã o sursã importantã
de venituri pentru dezvoltare, precum ºi mass-media”.
AOJND crede cã cea mai bunã soluþie nu este interdicþia
totalã, ci un control mai atent al mediilor ºi intervalelor o rare
în care este distribuit materialul publicitar, precum ºi un cod
de conduitã care sã fie asumat de toþi operatorii de jocuri de
noroc licenþiaþi în România.

Conform raportului
de activitate al

ONJN pentru 2021,
totalul taxelor aferente

jocurilor de noroc
la distanþã pentru

anul trecut a fost de
peste

1 miliard
de lei.

Acestei sume i se
adaugã taxele

licenþelor cl II, precum
ºi taxele pe profit ºi
impozitul pe salarii
pentru angajaþi ºi
servicii conexe".

Credem cã viitorul aparþine gamblingului
online. Tendinþa cãtre digitalizare este clarã ºi
ireversibilã. De asemenea, inteligenþa artificialã
joacã un rol din ce în ce mai important ºi cred
cã aici este soluþia pe termen lung pentru jocul
responsabil".
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„Nusuntemîmpotrivaniciunei
mãsuri legislative,darnici

reglementãrilenutrebuiesãfie
împotrivanoastrã”

(Interviu cu Sorin Georgescu, preºedintele Asociaþiei Organizatorilor de Sloturi - ROMSLOT)

l “Ne aºteptãm ca, în urmãtorii zece ani, industria sã creascãde la douã miliarde la trei miliarde euro”

Reporter: ªi-a revenit sectorul jo-
curilor de noroc dupã cei doi ani de
pandemie? Ce pierderi au înregistrat
companiile din gambling în acea pe-
rioadã ºi ce strategii au avut pentru a
rãmâne în piaþã?

Sorin Georgescu:Piaþa de gam-
bling se aflã încã în plin proces de re-
venire, dupã doi ani de pandemie, pe-
rioadã care a adus o serie de dezechili-
bre, atât la nivel macro-economic, cât
ºi la nivelul fiecãrei societãþi în parte.
A fost un fel de amorþire socio-econo-
micã, de reconfigurare a tot ceea ce
ºtiam pânã în acel moment.

Pierderile au fost de la cele materia-
le, pânã la cele de personal. Cât pri-
veºte strategiile de a rãmâne pe piaþã,
ele au depins de gradul de adaptabili-
tate al fiecãrui jucãtor din industrie.

Pandemia ºi restricþiile nu au avut
doar un impact financiar, ele au însem-
nat ºi o schimbare de paradigmã, un
nou mod de a gândi business-ul ºi de a
se adapta unei pieþe ºi unei societãþi
debusolate. Nimic nu mai era predicti-
bil, nimic nu mai funcþiona aºa cum
ºtiam. Interesant este cã industria a
reuºit totuºi sã se adapteze ºi sã se re-
organizeze într-un termen scurt.

Dincolo de provocãri, de necunos-
cute, de lipsa predictibilitãþii, industria
a reuºit sã gãseascã soluþii pentru a su-
pravieþui. Cum este aceastã supravie-
þuire ºi ce urmeazã dupã ea? Asta de-
pinde de fiecare companie în parte, iar
rezultatele încã nu le vedem pe deplin.
Cert este cã cei care au înþeles cã este
nevoie de o schimbare de perspectivã,
cã pandemia nu a afectat doar busi-
ness-ul lor, ci întreaga societate, cei
care au înþeles cã este nevoie de soli-
daritate, de responsabilitate sunt cei
care au rãmas în continuare pe piaþã.

Fãrã îndoialã, cea mai importantã
lecþie a perioadei de pandemie este
aceea cã industria jocurilor de noroc a

arãtat maturitate ºi responsabilitate.
Am fost prima industrie care a lansat o
campanie de vaccinare. Cred cã a fost
o surprizã pentru toatã lumea ca pri-
mul pas de responsabilitatea socialã sã
vinã de la industria jocurilor de noroc.

Reporter: Ce pierderi au fost înre-
gistrate la bugetul de stat ca urmare a
închiderii sãlilor de jocuri de noroc în
contextul crizei sanitare?

Sorin Georgescu:În primul rând,
trebuie sã spunem cã sectorul jocurilor
de noroc este unul dintre cei mai im-
portanþi plãtitori de salarii, taxe ºi im-
pozite, cu un grad de colectare de peste
99% ºi peste 45.000 de locuri de mun-
cã. Ce pot spune este cã, în momentul
în care funcþioneazã, industria plãteºte
taxe zilnice de aproape 2,5 milioane de

euro, bani care ajung la bugetul de stat.
Prin urmare, închiderea sãlilor de

jocuri nu a afectat doar companiile din
domeniu, ci ºi statul. Pe de altã parte,
toate domeniile au înregistrat pierderi
în contextual pandemiei, nu putem
spune cã pierderile la bugetul de stat
au depins doar de industria noastrã.
Noi am continuat sã plãtim taxele ºi
impozitele, chiar ºi atunci când am
funcþionat cu capacitate redusã ºi pro-
gram redus.

Am înþeles cã pandemia nu a fost
doar despre noi. Dincolo despre cam-
pania de vaccinare despre care v-am
vorbit, industria a luat toate mãsurile
necesare pentru a asigura un mediu si-
gur consumatorilor, sãlile de jocuri nu
au reprezentat un risc de infectare pen-
tru populaþie, acest lucru a fost consta-
tat ºi de cãtre autoritãþi.

Reporter: Ce mãsuri guvernamen-
tale au fost adoptate pentru sprijinirea
pieþei de profil?

Sorin Georgescu:Dacã vorbim de
perioada pandemiei, aceleaºi ca pen-
tru toþi operatorii economici. În mo-
mentul în care s-a constat cã suntem
un mediu sigur, cu risc scãzut de infec-
tare, sãlile au început sã fie deschise,
iniþial la capacitate redusã.

Dacã vorbim de perioada post-pan-
demicã, constatãm faptul cã statul a
fost nevoit sã ia noi mãsuri pentru re-
dresare economicã, sã aplice noi taxe
ºi impozite, iar industria noastrã a fost
printre primele vizate. O altã lecþie de
supravieþuire.

Reporter: Care sunt principalele
probleme ale domeniului ºi ce soluþii
existã pentru remedierea acestora?

Sorin Georgescu:Predictibilitate.
Credcãacestaecuvântuldecare indus-
tria are nevoie. Avem nevoie de pre-
dictibilitate legislativã, de mãsuri eco-
nomice care sã fie luate în acord cu
specificitãþile industriei.

Industria jocurilor de noroc a arãtat,
în tot acest timp, cã este ºi maturã ºi res-
ponsabilã. Prin urmare, suntem un
partener de dialog sincer, transparent,
asumat. Dacã sutem consultaþi, atunci
orice mãsurã care va fi luatã va fi în be-
neficiul statului, dar în acelaºi timp, nu
va sufoca o industrie care este unul
dintre cei mai mari contributori la bu-
getul de stat.

Industria mai are nevoie ºi de o co-
municare mai bunã, are nevoie sã co-
munice mai mult, mai clar, mai bine.
Imaginea industriei este construitã pe
baza unor mituri, vedem adesea doar o
faþã a industriei. ªi aici este, în mare
parte, responsabilitatea noastrã, pen-
tru cã þine de noi sã arãtãm ºi celalaltã
faþetã, cea a unei industrii mature, co-

recte faþã de stat, transparente.
Jocurile de noroc reprezintã o acti-

vitate recreativã ºi o sursã de divertis-
ment. Se uitã de multe ori faptul cã
suntem o industrie de entertainment.
Aº aminti aici studiul realizat în pri-
mãvara anului trecut de Institutul Ro-
mân de Evaluare ºi Strategie (IRES),
la comanda Asociaþiei Organizatorilor
de Sloturi - Romslot, Asociaþiei Orga-
nizatorilor de Jocuri de Noroc - Rom-
bet ºi a Patronatului Organizatorilor de
Pariuri din România - Romanian Bo-
okmakers. Potrivit acestui studiu, ma-
joritatea românilor (61%) care au prac-
ticat cel puþin o datã jocuri de noroc
considerã industriagamblinguluiosursã
de divertisment. Românii ºtiu cã jocu-
rile de noroc sunt despre divertisment,
iar asta trebuie sã nu uitãm nici noi.

Reporter: Cum apreciati legislaþia
din sector?

Sorin Georgescu:Nu noi suntem
cei care facem legile, dar noi suntem
cei care trebuie sã le respecte ºi sã apli-
ce mãsurile decise de autoritãþi. Pentru
noi, cei din industrie, este important ca
fiecare mãsurã decisã sã fie aplicabilã
ºi sã fie în concordanþã cu specificitãþi-
le domeniului nostru de activitate.
Tocmai de aceea, reiterãm faptul cã
este important sã existe un dialog între
legiuitori ºi industrie. Nu suntem
împotriva niciunei mãsuri, dar nici ele
nu trebuie sã fie împotriva noastrã, ci
în sprijinul consumatorilor ºi al unei
economii viabile. Industria jocurilor
de noroc, prin asociaþiile reprezentati-
ve, doreºte sã fie un partener de dialog
cu toate autoritãþile de reglementare.

Un prim pas spre dialog a fost fãcut
la sfârºitul anului trecut, când repre-
zentanþii industriei, experþii în dome-
niu, liderii de opinie, autoritãþile de re-
glementare, parlamentarii au stat toþi
la aceeaºi masã ºi au vorbit despre de-
spre provocãrile industriei. S-a vorbit
despre percepþii versus realitate, des-
pre autoreglementare, despre publici-
tate, iar discuþiile au fost într-un mod
transparent ºi onest. Vrem sã conti-
nuãm astfel de întâlniri, pentru cã înþe-
legem pe deplin cã o mai bunã cu-
noaºtere a industriei înseamnã ºi o mai
bunã reglementare.

Reporter: Ce efecte asupra dome-
niului, dar si asupra bugetului de stat
vor avea cele douã proiecte legislative
care se aflã în dezbatere în Parlament?

Sorin Georgescu: Calculele pri-
vind efectele asupra bugetului de stat
cred ºi sper cã au fost fãcute de cãtre

iniþiatorii respectivelor proiecte. Îmi
imaginez cã atunci când decizi sã
schimbi ceva existã în spate o analizã
amãnunþitã. Dacã vorbim despre efec-
tele asupra domeniului, atunci e greu
de dat un rãspuns clar. Ce înseamnã
proximitate? Care este limita? Cum o
stabilim? Dacã jocurile de noroc sunt
exclusiv pentru 18+, atunci putem
vorbi despre o suprareglementare? Va
dispãrea industria? Ajutã în mod real
proximitatea? Care sunt costurile? Care
sunt avantajele? Cred ca trebuie sã
pornim de la toate aceste întrebãri. Sã
ne aºezãm la aceeaºi masã, legiuitor ºi
industrie, sã rãspundem la întrebãri ºi
apoi sã identificãm soluþia optimã.

Cât priveºte publicitate, noi credem
cã este nevoie de responsabilitate, in-
terzicerea totalã nu este o soluþie. ªi
putem sã ne uitãm la exemplele din
alte þãri. Faptul cã a fost interzisã pu-
blicitatea a însemnat consumatori mai
puþini? Pe de altã parte, vã garantez cã
industria este interesatã de o regle-
mentare corectã din acest punct de ve-
dere. ªi da, este nevoie ºi de o autore-
glementare ºi de mai multã responsa-
bilitate. Asociaþiile din domeniu au în
mod permanent un dialog ºi discutã în
mod constant despre cum sã pãstrãm
industria la nivelul de maturitate ºi de
responsabilitate de care a dat dovadã
în pandemie, spre exemplu. Suntem
entertainment ºi în zona asta trebuie sã
rãmânem, acesta este principalul me-
saj al industriei.

Atunci când iei o decizie, când apli-
ci o mãsurã legislativã trebuie sã ºtii
exact cui i se aplicã ºi dacã este func-
þionalã.

Vã dau un exemplu recent - existã o
sentinþã din luna ianuarie, datã de o in-
stanþã din Belgia, potrivit cãreia regis-
trul de acces în sãlile de pariuri intrã în
conflict cu GDPR. Avem ºi în Româ-
nia o lege asemãnãtoare, pentru care
însã nu existã norme de aplicare. De-
spre asta este vorba: dacã stabilim o
anumitã mãsurã, hai sã vedem cum o
putemaplica, iar pentru asta este nevo-
ie de dialog, de cunoaºtere a domeniu-
lui. De aceea, reiterez faptul cã indus-
tria este deschisã oricãui dialog, doar
sã fim întrebaþi, consultaþi.

ªi mai este un exemplu, tot recent.
În Liechtenstein a fost respins cu ma-
joritate referendumul privind propu-
nerea de interzicere a cazinourilor.
Chiar Principele Hans Adam al II-lea
s-a pronunþat împotriva interdicþiei, la
fel ºi Guvernul, care a susþinut cã in-

dustria de gambling este o sursã im-
portantã de venit, iar interdicþia este o
mãsurã prea drasticã pentru rezolvarea
problemelor precum dependenþa.

Depinde foarte mult de cum te ra-
portezi la industrie, dacã te raportezi
ca la un domeniu al divertismentului,
ca la un plãtitor corect la stat sau dacã
te raportezi emoþional, în funcþie de
percepþii.

Poate puþinã lume ºtie, dar industria
jocurilor de noroc nu este doar unul
dintre cei mai importanþi sponsori ai
sporturilor, susþinem ºi cultura. Un
procent de 4% din sumele colectate la
bugetul de stat de la operatorii econo-
mici care desfãºoarã activitãþi în do-
meniul jocurilor de noroc este direc-
þionat anual cãtre Fondul cinemato-
grafic pentru încurajarea ºi susþinerea
industriei cinematografice. Mai avem
o lege de la sfârºitul anului trecut prin
care s-a stabilit cã firmele din
domeniul jocurilor de noroc trebuie
sã plãteascã o contribuþie de 0,5% din
veniturile realizate cãtre Fondul Cul-
tural Naþional.

Veþi vedea în curând o serie de ini-
þiative venite din partea industriei, prin
care vom sprijini atât cultura, cât ºi
educaþia. Educaþia financiarã este ex-
trem de importantã ºi este soluþia pen-
tru multe dintre problemele cu care se
confruntã societatea româneascã.

Reporter: Cum influenteazã rãz-
boiul de la graniþã sectorul jocurilor de
noroc ºi ce efecte are actualul cadru
macro-economic asupra domeniului
de gambling?

Sorin Georgescu:Nu cred cã pu-
tem sã vorbim despre o influenþã di-
rectã a rãzboiului asupra activitãþii jo-
curilor de noroc, însã cu siguranþã exi-
stã o influenþã în ceea ce priveºte
încrederea consumatorilor, precum ºi
costurile. Vorbim despre aceeaºi influ-
enþã ca în toate secto-
arele economice.

De asemenea, anul
2023 va fi complicat
din punct de vedere al
preþurilor echipa-
mentelor, al termene-
lor de livrare sau al
costurilor utilitãþilor.
Probabil vor creºte ºi
costurile cu resursa umanã. Nu ne sim-
þim speciali din acest punct de vedere.
Sperãm doar ca peste toate aceste rea-
litãþi sã nu vinã ºi alte mãsuri care sã
complice ºi mai mult activitatea.

Reporter: Cum apreciaþi fiscalita-
tea din domeniu?

Sorin Georgescu:Apreciem fisca-
litatea ca fiind lipsitã de predictibilita-
te. Dupã modificarea Codului Fiscal,
în vara anului 2022, în acest an faþã de
anul trecut taxele din industria jocuri-
lor de noroc au crescut cu peste 30%.
Estimãm, în 2023, o sumã de 200-300
de milioane de euro în plus - taxe spe-
cifice industriei de jocuri de noroc.
Dupã pierderile provocate de închide-
rea sau de limitarea activitãþii în 2020
ºi 2021, taxele au crescut considerabil
în vara anului 2022. Costurile opera-
þionale au crescut considerabil ºi orice
mãrire a taxelor conduce la oprirea in-
vestiþiilor sau/ºi la închiderea locaþii-
lor. Gradul de colectare, de peste 98%,
poate fi afectat considerabil de majo-
rarea taxelor, astfel încât taxele vor fi
mai mari, dar suma colectatã la buge-
tul de stat va fi mai micã.

Reporter: Ce investiþii deruleazã
acumorganizatorii de jocuri de noroc?

Sorin Georgescu:Este greu sã vor-
beºti despre investiþii într-o perioadã
dificilã din punct de vedere economic,
dar cert este cã vom investi în calitatea
personalului, în siguranþa ºi în încre-
derea consumatorilor de divertisment
responsabil.

Reporter: Ce acþiuni întreprind or-
ganizatorii de profil pentru a veni în

întâmpinarea unui joc responsabil?
Sorin Georgescu:În primul rând,

avem Asociaþia Joc Responsabil, un
program susþinut exclusiv de cãtre in-
dustrie, singurul dedicat peroanelor
care se confruntã cu probleme de joc.
Existã o linie telefonicã gratuitã, prin
care se oferã consiliere de specialitate
gratuitã, sunt o serie de programe, de
materiale de informare cu privire la jo-
cul responsabil. Tot acest sprijin a ve-
nit la iniþiativa industriei. Iar în pre-
zent, Oficiul Naþional pentru Jocuri de
Noroc ºi Asociaþia Joc Responsabil au
semnat un protocol de colaborare ºi
sprijin reciproc în identificarea, dez-
voltarea ºi promovarea în comun a
programelor informative ºi de conºti-
entizare privind participarea responsa-
bilã la activitatea de jocuri de noroc.

Vreau sã subliniez, însã, cã toate
aceste iniþiative nu sunt suficiente
dacã, în viitor, ca societate, nu inves-
tim în educaþia financiarã. Industria va
face un pas spre a susþine ºi demara
proiecte în acestã direcþie, dar este ne-
voie de sprijin ºi de parteneriat cu sta-
tul român. Iar aici nu vorbim despre
binele unei industrii, vorbim despre
binele unei societãþi.

Reporter: Care sunt tendinþele din
piaþã – se cunoaste o trecere a jucatori-
lor din offline în online?

Sorin Georgescu: Cred cã dupã
pandemie cu toþii am încercat sã ne re-
cuperãm normalitatea. Astfel, cred cã,
în general, consumul revine la echili-
brele anterioare, iar despre industria
jocurilor de noroc aºteptãm raportãrile
anului 2022, în aceastã primãvarã.
Cred cã operatorii online beneficiazã
de o evoluþie generalã a tehnologiei pe
care operatorii offline trebuie sã o
combatã prin creativitate, pe fondul
crizei de resursã umanã.
Reporter: Cu ce rezultate a încheiat

anul trecut piaþa de
gambling?

Sorin Georgescu:
Cred cã vom vedea o
creºtere a veniturilor în
anul 2022 faþã de 2021
cu 15-20%, ca urmare
a inflaþiei ºi a faptului
cã, în primul trimestru
din 2021, aveam în

continuare restricþii de program ºi su-
prafaþã.

Reporter: Cum a evoluat tehnolo-
gia din domeniu ºi tipurile de jocuri?

Sorin Georgescu:Tehnologia uti-
lizatã în industria jocurilor de noroc a
evoluat, în special datoritã segmentu-
lui de online. Evoluþia platformelor, a
furnizorilor de conþinut ºi acumularea
datelor de cãtre operatori îºi vor spune
cuvântul în urmãtorii ani.

Tipurile de jocuri de noroc prezente
pe piaþã au stagnat, astfel cã sunt ace-
leaºi de dinainte de pandemie.

Reporter: Care sunt cele mai popu-
lare jocuri?

Sorin Georgescu:Ce mai populare
jocuri sunt cele cu fructe ºi simboluri,
cu tradiþie în piaþa jocurilor de noroc.
Acestã realitate va fi influenþatã în ur-
mãtorii ani de producãtorii de conþinut
pentru online, prin interactivitate, gra-
ficã ºi sunet.

Reporter: Care sunt perspectivele
sectorului?

Sorin Georgescu:Industria de jo-
curi de noroc este una dintre industriile
de entertainment peste 18 ani. Pers-
pectivele industriei vor fi influenþate
de societate ºi Parlament în urmãtorii
ani, în funcþie de maniera în care indus-
tria alege sã îºi asume ºi sã respecte ro-
lul ºi poziþia pe care le are în societate.

Ne aºteptãm sã vedem aceleaºi
creºteri ca ºi în consum, astfel încât, în
urmãtorii zece ani, industria sã creascã
de la valoarea de douã miliarde la trei
miliarde euro.

Reporter: Mulþumesc!n

Industria de jocuri de noroc este una dintre
industriile de entertainment peste 18 ani.
Perspectivele industriei vor fi influenþate de
societate ºi Parlament în urmãtorii ani, în
funcþie de maniera în care industria alege sã îºi
asume ºi sã respecte rolul ºi poziþia pe care le
are în societate".

T
axele din industria jocurilor de noroc au crescut, în
acest an faþã de anul trecut, cu peste 30%, ca urmare
a modificãrii Codului Fiscal din vara lui 2022, ne-a
spus Sorin Georgescu, preºedintele Asociaþiei Orga -

nizatorilor de Sloturi – ROMSLOT, în cadrul unui interviu. A ces-
ta estimeazã cã taxele specifice industriei jocurilor de no roc
vor fi mai mari, în 2023, cu 200-300 de milioane de euro.
Costurile operaþionale au crescut considerabil ºi orice mã rire
a taxelor conduce la oprirea investiþiilor sau/ºi la închid erea
locaþiilor, mai apreciazã specialistul, adãugând, printr e altele,
cã gradul de colectare, de peste 98%, poate fi afectat consi -
derabil de majorarea taxelor, astfel încât taxele vor fi mai
mari, dar suma colectatã la bugetul de stat va fi mai micã.



SUPLIMENT GAMBLING / BURSA, NR. 36PAGINA 6 Vineri, 24 februarie 2023

LOTO

Peste 166 milioane lei -
profitul Loteriei Române

în 2022
(Interviu cu Ionuþ Valeriu Andrei, directorul general al Loteriei Române)

Reporter: Cum a evoluat activita-
tea Loteriei Române în timpul pan-
demiei ºi cum aþi ieºit din criza sani-
tarã?

Ionuþ Valeriu Andrei: În mod
evident, efectele pandemiei s-au re-
simþit puternic ºi la nivelul Loteriei
Române, aºa cum s-a întâmplat de al-
tfel în întreg sectorul jocurilor de no-
roc. Loteria Românã a avut activita-
tea complet suspendatã timp de trei
luni în anul 2020, urmatã de o nouã
perioadã în ultimul trimestru al anu-
lui 2020 ºi începutul anului 2021, în
care un numãr foarte mare de agenþii
loto au fost închise, fiind menþinute
restricþii pentru agenþiile loto tradi-
þionale, urmare a deciziilor Comite-
telor Judeþene pentru Situaþii de
Urgenþã din cauza numãrului mare
de cazuri de COVID-19.

Cea mai importantã provocare din
perioada pandemiei a fost gestiona-
rea cât mai eficientã a efectelor pan-
demiei asupra activitãþii companiei.
Principalele prioritãþi în acest con-
text au fost grija faþã de sãnãtatea ºi
siguranþa angajaþilor ºi a jucãtorilor
pe de o parte, pãstrarea locurilor de
muncã pe de altã parte ºi, foarte im-
portant, punerea în practicã a strate-
giilor de redresare ºi dezvoltare a
companiei pentru obþinerea unor re-
zultate cât mai bune.

În ciuda perioadei dificile pe care
am traversat-o, Loteria Românã a
reuºit sã se adapteze, aºa cum a fã-

cut-o ºi în alte perioade grele din cei
peste 116 ani de activitate. Astfel, ul-
timii doi ani ºi mai cu seamã anul
care s-a încheiat au fost, în bunã mã-
surã, o confirmare a deciziilor corec-
te luate de cãtre companie pentru tra-
versarea acestei crize ºi în care s-au
vãzut rezultatele concrete ale unor
proiecte demarate într-o perioadã di-
ficilã.

Unul dintre cele mai importante
proiecte implementate la finalul anu-
lui 2020, ale cãrui beneficii au fost

confirmate prin rezultate concrete în
urmãtorii doi ani, a fost parteneriatul
încheiat cu ZebraPay, lider de piaþã
în industria de plãþi self service din
România, cu peste 8.800 de staþii de
platã SelfPay la nivel naþional, atât
în mediul urban, cât ºi în mediul ru-
ral. Acest parteneriat a fost lansat la
începutul lunii noiembrie 2020,
într-o perioadã în care foarte multe
agenþii loto aveau activitatea suspen-
datã ºi a fost bine primit de cãtre ju-
cãtori, pe lângã faptul cã a reprezen-
tat o adevãratã gurã de oxigen pentru
companie într-o perioadã dificilã ºi
un prim pas în dezvoltarea unor ca-
nale alternative de vânzare.

Dat fiind faptul cã terminalele de
joc autonome s-au dovedit o alterna-
tivã practicã ºi la îndemâna jucãtori-
lor ºi în cazul Loteriei Române, care
a urmat, în acest sens, un model im-
plementat cu succes de multe loterii
din Europa, s-au fãcut noi demersuri
pentru dezvoltarea acestui segment.
Astfel, în luna mai a anui 2021 s-a
încheiat un contract de mandat cu
Qiwi Romania, parteneriat similar
celui încheiat cu ZebraPay. Acesta
deþine peste 1.200 de terminale la ni-
vel naþional, atât în mediul urban, cât
ºi în cel rural.

Totodatã, a fost indentificat ºi un
alt segment pentru vânzarea produ-
selor de tip loto tradiþional, prin echi-
pamente POS operate de personalul
propriu al celor care deþin aceste

echipamente. În acest sens, au fost
încheiate în anul 2021 contracte de
mandat cu doi mari operatori din pia-
þã, respectiv Mobile Distribution
S.R.L. - un-doi Centru de plãþi, servi-
ciile fiind disponibile în peste 8.700
de locaþii ºi PayPoint Services cu pe-
ste 16.900 de locaþii.

Implementarea plãþii cu cardul în
toate agenþiile loto proprii a fost încã
un pas important fãcut de Loteria
Românã, prin care a venit în întâmpi-
narea aºteptãrilor ºi nevoilor jucãto-

rilor. În acest sens, compania noastrã
a încheiat un contract cu CEC Bank.

Extinderea colaborãrii cu reþele
mari de retail-eri ºi menþinerea ºi
creºterea parteneriatelor existente cu
LagardPre Travel Retail, Carrefour,
OMV, TabacXpress, Artima, Colum-
bus ºi Profi au reprezentat ºi în ulti-
mii doi ani obiective importante în
strategia de dezvoltare a reþelei de
vânzare. În aceastã categorie se în-
scrie ºi colaborarea începutã în anul
2021 cu Rompetrol, pentru vânzarea
de produse de tip loz instant în 162
de locaþii ale partenerului.

Prin urmare, în acest context, cu
toate constrângerile ºi dificultãþile
care au apãrut pe parcursul pande-
miei ºi în perioada imediat urmãtoare,
C.N. „Loteria Românã” S.A. a reuºit
ca ºi în cel mai dificil an al pande-
miei, 2020, sã rãmânã pe profit.

Reporter: Care consideraþi cã
sunt principalele probleme ale do-
meniului ºi ce soluþii existã pentru
remedierea acestora?

Ionuþ Valeriu Andrei: Piaþa jocu-
rilor de noroc din þara noastrã a atins
un nivel de maturitate ºi se aflã, în
prezent, ca urmare a numeroaselor
provocãri prin care a trecut în ultimii
trei ani, într-o perioadã de transfor-
mare ºi reaºezare, de adaptare la noi-
le cerinþe legislative pe de o parte ºi,
pe de altã parte, de aliniere la cele
mai noi tendinþe din domeniu, în
acord cu aºteptãrile publicului jucã-
tor, dar ºi cu o atenþie sporitã faþã de
toate aspectele care privesc jocul res-
ponsabil.

Reporter: Ce efecte are actualul
cadru macro-economic – inflaþia,
criza sanitarã, creºterea dobânzilor,
rãzboiul de la graniþã – asupra dome-
niului în care activaþi?

Ionuþ Valeriu Andrei: Fiecare
dintre fenomenele la care faceþi refe-
rire afecteazã în mod evident ºi do-
meniul jocurilor de noroc ºi repre-
zintã tot atâtea provocãri pentru
identificarea unor strategii cât mai
eficiente de menþinere ºi dezvoltare
a businessului, cu respectarea stan-
dardelor specifice.

În cazul Loteriei Române, al cãrei
principal scop este acela de a contri-
bui la crearea fondurilor necesare fi-
nanþãrii obiectivelor de interes pu-
blic naþional, asemenea altor loterii
de stat din Europa, principala provo-
care în acest context rãmâne aceea de
maximizare a veniturilor companiei
ºi adaptare continuã la aºteptãrile ºi

cerinþele jucãtorilor, cu respectarea
tuturor standardelor privind jocul res-
ponsabil.

Reporter: Cum apreciaþi legisla-
þia din sector (ce lipsuri are aceasta)?
Ce efecte asupra domeniului, dar ºi
asupra bugetului de stat vor avea cele
douã proiecte legislative care se aflã
în dezbatere în Parlament (iniþiativa
privind proximitatea locaþiilor în care
opereazã organizatorii de jocuri ºi
cea care vizeazã interzicerea publici-
tãþii în domeniul gamblingului)?

Ionuþ Valeriu Andrei: Compania
Naþionalã ”Loteria Românã” S.A.
este organizatã ºi funcþioneazã în
prezent sub autoritatea Ministerului
Economiei ºi respectã toate dispozi-
þiile legale aplicabile activitãþii pe
care o desfãºoarã.

De asemenea, precizãm faptul cã
avem o implicare activã ºi constantã
în relaþia cu autoritãþile, inclusiv cu
autoritatea de reglementare ºi am
fost întotdeauna deschiºi faþã de ori-
ce iniþiativã constructivã, inclusiv în
ceea ce priveºte legislaþia specificã
domeniului.

Reporter: Ce investiþii derulaþi în
prezent ºi ce buget aþi alocat în acest
sens?

Ionuþ Valeriu Andrei: Principa-
lele proiecte de investiþii derulate în
prezent de Loteria Românã ºi cele
avute în vedere pentru acest an vize-
azã creºterea gradului de confort al
jucãtorilor ºi al angajaþilor prin mo-
dernizarea agenþiilor loto (lucrãri de
reabilitare, echipamente noi de aer
condiþionat etc.). De asemenea, se
are în vedere rebranduirea a 70 de
agenþii loto.

Un alt proiect important de inve-
stiþii aflat în derulare constã în intro-
ducerea unui sistem informatic de tip
ERP (Enterprise Resource Planning)
pentru creºterea eficienþei activitãþii,
a utilizãrii resurselor materiale ºi
umane, creºterea productivitãþii, re-
ducerea costurilor, optimizarea pro-
ceselor ºi a activitãþii de business.

Reporter: Ce noi produse aþi lan-
sat ºi ce urmeazã sã scoateþi în piaþã?

Ionuþ Valeriu Andrei: Diversifi-
carea portofoliului de produse de tip
loz instant, prin lansarea periodicã
de noi serii de lozuri rãzuibile, în plic
ºi randalinate, reprezintã o preocu-
pare constantã, dat fiind faptul cã
acest tip de produse se aflã în conti-
nuare pe un trend ascendent în prefe-
rinþele jucãtorilor.

Reporter: Care sunt tendinþele

din piaþã pe segmentul pe care acti-
vaþi – se cunoaºte o trecere a jucãto-
rilor din offline în online, dupã pro-
cesul de digitalizare forþatã ºi ca ur-
mare a pandemiei?

Ionuþ Valeriu Andrei: Chiar dacã
în ultimii ani ºi, mai cu seamã ca ur-
mare a pandemiei, s-a remarcat o
creºtere a comerþului digital, în cazul
domeniului jocurilor de noroc partea
de land-based rãmâne de departe cu
principala pondere în veniturile or-
ganizatorilor de jocuri de noroc.

Reporter: Simþiþi o modificare a
cererii dupã pandemie ºi în ce sens?

Ionuþ Valeriu Andrei: În mod
evident, pandemia a accelerat aceas-
tã tendinþã de participare la jocurile
de noroc prin intermediul onli-
ne-ului, fãrã a produce însã modifi-
cãri semnificative în ceea ce priveºte
ponderea veniturilor provenite din
land-based.

Reporter: Ce acþiuni întreprindeþi
pentru a veni în întâmpinarea unui
joc responsabil?

Ionuþ Valeriu Andrei: Loteria
Românã a depus toate diligenþele ºi
în anul 2022 a obþinut certificarea
privind Jocurile Responsabile, din
partea European Lotteries Associa-
tion, fiind singura companie din Ro-
mânia ce deþine aceastã certificare.

Pentru Loteria Românã, mesajul
de joc responsabil sau de comporta-
ment responsabil faþã de jocurile de
noroc este poate, mai mult ca
oricând, în centrul strategiei de co-
municare a companiei.

Alãturi de Asociaþia Joc Respon-
sabil, Loteria Românã a implementat
un proiect prin care jucãtorii noºtri,
dar ºi familiile lor pot accesa o linie
de te le fon gratu i tã de t ip
TEL-VERDE, 0800.800.099, prin
intermediul cãreia persoanele cu po-
tenþiale probleme de joc se pot pro-
grama la unul dintre cabinetele de
psihoterapie pentru cinci ºedinþe
gratuite de evaluare ºi consiliere psi-
hologicã.

De asemenea, realizãm intervenþii
prin personalul de vânzare în mod
constant (ca urmare a trainingurilor
realizate cu aceºtia) faþã de jucãtorii
noºtri, pentru a evita trecerea peste
limita graniþei recreaþionale ºi sã nu
se îndrepte spre o eventualã adicþie.

Reporter: Cu ce rezultate aþi
încheiat anul trecut ºi ce estimãri
aveþi pentru anul în curs?

Ionuþ Valeriu Andrei: Veniturile
tota le pre l iminate la data de
31.12.2022 sunt de peste 1,21 miliar-
de lei ºi se înregistreazã un profit
brut preliminat de peste 166 milioa-
ne lei, ceea ce înseamnã un grad de
realizare a profitului brut de peste
103%.

Reporter: Ce strategie aveþi pen-
tru anul în curs?

Ionuþ Valeriu Andrei: Principa-
lele direcþii strategice pentru anul în
curs vizeazã comercializarea jocuri-
lor de tip loto prin intermediul reþele-
lor alternative de tip online, eficien-
tizarea reþelei de vânzare, extinderea
colaborãrii cu reþele mari de re-
tail-eri, menþinerea ºi creºterea par-
teneriatelor existente, precum ºi mo-
dernizarea reþelei de vânzare.

Reporter: Câte puncte de vânzare
are reþeaua Loteriei Române?

Ionuþ Valeriu Andrei: C.N. Lote-
ria Românã are, în prezent, un numãr
de peste 2.000 de agenþii loto proprii
ºi mandatare la care se adaugã loca-
þiile partenere SelfPay, un-doi Cen-
tru de Plãþi, PayPoint ºi Qiwi, în total
peste 37.700 de locaþii. La acestea se
adaugã peste 300 de puncte de
vânzare, exclusiv produse de tip loz.

Reporter: Care sunt jocurile pe
care le joacã cei mai mulþi dintre
clienþii Loteriei?

Ionuþ Valeriu Andrei: În topul
preferinþelor jucãtorilor, în funcþie
de încasãri, se aflã urmãtoarele jocu-
ri: Loto 6/49 ºi Noroc, Joker, Video-
loterie ºi Loz Instant.

Reporter: Cum apreciaþi fiscali-
tatea din domeniu?

Ionuþ Valeriu Andrei: Fiscalita-
tea în domeniul jocurilor de noroc a
fost modificatã prin O.G. nr. 15/2022
cu referire la O.U.G. nr. 77/2009 pri-
vind organizarea ºi exploatarea jocu-
rilor de noroc, nivelul taxelor de li-
cenþã, taxelor de autorizare ºi al altor
taxe speciale pe care compania le
achitã la bugetul de stat pentru des-
fãºurarea jocurilor de noroc a fost
majorat din anul 2022, ar prin O.G.
nr. 16/2022 cu referire la Legea nr.
227/2015 privind codul fiscal, bare-
mele de impozitare ale câºtigurilor
obþinute de participanþi la jocurile de
noroc au fost majorate din anul 2022,
cu impact direct asupra câºtigurilor
nete achitate participanþilor.

Reporter: Care sunt perspective-
le sectorului?

Ionuþ Valeriu Andrei: Dacã ne
raportãm la evoluþia sectorului la ni-
vel european, piaþa jocurilor de no-
roc din þara noastrã urmând în bunã
mãsurã aceleaºi tendinþe, putem esti-
ma cã, cel puþin pe termen mediu,
land-based-ul va manifesta o
creºtere estimatã de 10%-11%, în
timp ce online-ul va creºte mult mai
mult, cu pânã la 16%-20%. Chiar ºi
în aceste condiþii, conform analize-
lor efectuate la nivel european, dife-
renþa dintre land-based ºi online ca
pondere în venituri va rãmâne una
semnificativã.

Reporter: Mulþumesc!n

Implementarea plãþii cu cardul în toate agenþiile
loto proprii a fost încã un pas important fãcut
de Loteria Românã, prin care a venit în
întâmpinarea aºteptãrilor ºi nevoilor
jucãtorilor. În acest sens, compania noastrã a
încheiat un contract cu CEC Bank".

C
hiar dacã în ultimii ani ºi, mai cu seamã ca urmare a
pandemiei, s-a remarcat o creºtere a comerþului
digital, în cazul domeniului jocurilor de noroc partea
de land-based rãmâne de departe cu principala

pondere în veniturile organizatorilor de jocuri de noroc, n e-a
spus, în cadrul unui interviu, Ionuþ Valeriu Andrei, direct orul
general al Loteriei Române. Acesta estimeazã cã, cel puþin p e
termen mediu, land-based-ul va manifesta o creºtere
estimatã de 10%-11%, în timp ce online-ul va creºte mult
mai accentuat, cu pânã la 16%-20%.
Veniturile totale preliminate la finalul anului trecut
înregistrate de Loteria Românã au fost mai mari de 1,21
miliarde lei, compania de stat având un profit brut prelimin at
de peste 166 milioane lei.

Loteria Românã a depus toate diligenþele ºi în
anul 2022 a obþinut certificarea privind Jocurile
Responsabile, din partea European Lotteries
Association, fiind singura companie din
România ce deþine aceastã certificare".
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COMPANII
DAN GHIÞÃ, PREªEDINTELE ROMBET:

“Iniþiativele
legislativecaresunt
îndezbaterenuîºi
voratingescopul“

O
taxare echilibratã ºi efi-
cientã a industriei de
gambling este impor-
tantã pentru a asigura ºi

a pãstra cele 45.000 de locuri de
muncã, ne-a transmis Dan Ghiþã,
preºedintele ROMBET.

Special istul ne-a precizat:
“Aºa cum am menþionat ºi în tre-
cut, industria jocurilor de noroc,
un important contributor la bu-
getul de stat, doreºte sã rãmânã ºi
pe viitor un partener corect ºi im-
plicat al statului român ºi sã asi-
gure gradul de colectare de peste
98%, cum a fãcut-o în ultimii
ani“.

În pandemie, industria a fãcut
foarte greu faþã provocãrilor, mã-
surile de sprijin fiind minimale, a

completat Dan Ghiþã, apreciind cã
iniþiativele legislative care sunt în
dezbatere acum nu îºi vor atinge
scopul: “Distanta nu este un factor
determinant, minorii nu au voie

prin lege sã intre în sãlile de jocu-
ri, deci ei oricum nu ºtiu ce este
acolo. În þãrile mai dezvoltate ca
România, unde s-a mai încercat o
asemenea abordare, efectul social
a fost zero. Schimbãrile legislati-

ve trebuie fãcute printr-un dialog
onest ºi deschis pentru a înþelege
limitele. Dacã aceste limite sunt
trecute, pot duce la închiderea in-
dustriei ºi a pierderii locurilor de

muncã ºi la o încurajare a unei
eventuale pieþe negre sau chiar a
evaziunii fiscale. Din pãcate, în
industria jocurilor de noroc, ne lo-
vim de o abordare politicã predo-
minant populistã atunci când se

iau decizii“.
Potrivit preºedntelu ROMBET,

rãzboiul nu a afectat piaþa jocuri-
lor de noroc.

Organizatorii de jocuri de noroc
deruleazã constant programe so-
ciale ºi de joc responsabil, donaþii-
le fiind consistente în domenii
precum sportul, sãnãtatea sau cul-
tura, ne-a mai transmis Dan Ghiþã.

Referitor la tehnologie, acesta a
precizat cã piata jocurilor de no-
roc îºi desfãºoarã activitatea pre-
ponderent în aceastã zonã, practic
depinzând de evoluþia acesteia,
cum este ºi normal. “Lucrurile au
o dinamicã constantã, ultimele
trenduri în tehnologie regãsin-
du-se ºi în acest domeniu”, a con-
chis specialistul.n

BMMTestlabs -Orice
produsdegaming.
Fiecarepiaþãdegaming
BMM este cel

mai vechi
ºi cel mai

experimentat laborator de certifica-
re privat ºi independent din dome-
niul jocurilor de noroc din întreaga
lume. BMM furnizeazã servicii
profesionale de conformitate teh-
nicã ºi de reglementare pentru in-
dustria jocurilor de noroc din anul
1981.

La bazã, BMM este o companie
expertã în sisteme, care a furnizat
consultanþã pentru ºi a testat multe
dintre cele mai mari reþele ºi siste-
me de jocuri de noroc din lume în
ultimii 40 de ani. În plus, aceasta
certificã ºi testeazã cu succes
întreg domeniul de aplicare al pro-
duselor de Clasa a III-a, Clasa a
II-a, VLT, AWP, HHR, online/
iGaming, pariurile sportive, so-
ciale, pariuri mutuale ºi produse
de loterie de peste patru decenii.

BMM a creat primul set de stan-
darde independente de jocuri de
noroc în anul 1992 ºi primul set de
standarde pentru jocurile de noroc
online în anul 2001. BMM are pe-
ste 500 de angajaþi în cadrul celor
15 locaþii globale ºi deserveºte pe-
ste 470 de jurisdicþii în domeniul
jocurilor de noroc.

Sediul central mondial al BMM
se aflã în Las Vegas (SUA), dis-
punând de birouri în Canada,
Peru, Argentina, Spania, Italia,
Slovenia, România, Polonia, Aus-
tralia (Melbourne ºi Sidney),
India, Singapore, Macau ºi Africa
de Sud. BMM deþine experienþã
vastã în testarea ºi certificarea tu-
turor produselor de jocuri de
noroc din toate segmentele din
întreagã lume.

- PRIMUL LABORATOR LA
NIVEL MONDIAL ÎN DOME -
NIUL JOCURILOR DE NOROC
PENTRU CALITATEA CERTI-
FICÃRII PRODUSELOR;

- PRIMUL LABORATOR ÎN
DOMENIUL JOCURILOR DE
NOROC CARE DEÞINE ACRE-
DITÃRI DE CALITATE ISO;

- PRIMUL LABORATOR ÎN
DOMENIUL JOCURILOR DE
NOROC CARE ACREAT STAN-
DARDE TEHNICE PRIVIND

PRODUSELE;
- PRIMUL LABORATOR ÎN

DOMENIUL JOCURILOR DE
NOROC CARE EFECTUEAZÃ
TESTÃRI DE PRE-CONFOR-
MITATE ÎN DOMENIUL
JOCURILOR;

- PRIMUL LABORATOR ÎN
DOMENIUL JOCURILOR DE
NOROC CARE EFECTUEAZÃ
TESTÃRI DE ASIGURARE A
CALITÃÞII ÎN DOMENIUL
JOCURILOR.

BMM Romania
BMM este licenþiatã în Româ-

nia din 2016 (certificãri online ºi
land-based) ºi a furnizat servicii
de certificare ºi audit pe teren ºi
iGaming operatorilor mari de iGa-
ming ºi producãtorilor de echipa-
mente de gaming din România.
BMM s-a concentrat pe inspecþii
EGM, aprobãri de tip ºi suport
iGaming pentru clienþii iGaming
existenþi.

Echipa BMM Spain Testlabs,
sucursala România, este formatã
din 20 de profesioniºti dedicaþi, de
o înaltã probitate moralã ºi profe-
sionalã, asigurând inspecþii tehni-
ce (Aprobare de Tip, Inspecþii Pe-
riodice, Iniþale sau dupã Repara-
þii), care garanteazã securitatea ºi
siguranþa certificãrii pentru fieca-
re mijloc de joc, întrunind cerinþe-
le acreditãrilor ISO pe care le deþi-
ne, dar ºi cerinþele legale specifice
segmentulu i de prof i l d in
România.

Importanþa certificãrii ISO, cât
ºi respectarea cerinþelor acesteia
fac din BMM România cel mai si-
gur laborator de inspecþie a jocuri-
lor de noroc din România, asi-
gurând autenticitatea ºi standarul
tehnic înalt al fiecãrei certificãri.

Este important de înþeles de cã-
tre toþi operatorii pieþei de profil
cã certificarea pe baza acreditãrii
ISO în domeniul jocurilor de no-
roc atestã faptul cã mijloacele de
joc oferã siguranþã jucãtorilor,
operatorilor din domeniu ºi,
totodatã, statului român.

Ne bucurãm cã în ultimii ani o
parte importantã a pieþei de profil
a înþeles urgenþa schimbãrii para-

digmei, alegând sã lucreze exclu-
siv cu BMM România, în detrime-
tul unei competiþii care nu poate
garanta în vreun fel calitatea
inspecþiei tehnice.

Nici nu ar avea cum sã o garan-
teze atât timp cât certificãrile ISO
ale acestor competitori sunt din
alte domenii, nicidecum din do-
meniul jocurilor de noroc.

BMM va face toate eforturile
posibile pentru menþinerea stan-
dardelor ridicate pentru serviciile
oferite ºi, totodatã, pentru a se asi-
gura cã eventualele ilegalitãþi ºi
situaþii de concurenþã neloialã nu
vor exista în piaþa de profil.n

BMM Testlabs – Any
gaming product. Every
gaming market
BMM

i s t h e
longest
establi-

shed and most experienced private
independent gaming certification
lab in the world. BMM has provi-
ded professional technical and re-
gulatory compliance services to the
gaming industry since 1981.

At its core, BMM is a systems-
expert company that has provided
consulting for and tested many of
the largest gaming networks and
systems over the last 40 years. In
addition, BMM has been succe-

ssfully testing and certifying the
full scope of Class III, Class II,
VLT, AWP, HHR, online/iGa-
ming, sports betting, social,
pari-mutuel, and lottery products
for over four decades.

BMM authored the first set of
independent gaming standards in
1992 and the first set of online ga-
ming standards in 2001. BMM
employs over 500 people in 15
global locations and serves over
470 gaming jurisdictions.

BMM’s world headquarters are
in Las Vegas (USA), with offices
in Canada, Peru, Argentina, Spa-
in, Italy, Slovenia, Romania, Po-
land, Australia (Melbourne and
Sydney), India, Singapore, Ma-
cau and South Africa. BMM has
extensive experience with testing
and certification of all gaming
products across all segments
worldwide.

- 1ST GAMING LAB IN THE
WORLD FOR PRODUCT
CERTIFICATION QUALITY

- 1ST GAMING LAB WITH
ISO QUALITY ACCREDITA-
TIONS

- 1ST GAMING LAB TO
AUTHOR TECHNICAL PRO-
DUCT STANDARDS

- 1ST GAMING LAB TO
UNDERTAKE PRE-COMPLI-
ANCE TESTING IN GAMING

- 1ST GAMING LAB TO
UNDERTAKE QUALITY
ASSURANCE TESTING IN
GAMING

BMM Romania
BMM is a market leader in

EGM inspections, type/certifi-
cation approvals, and iGaming
support to existing iGaming cus-
tomers. BMM has country-wide
coverage with a team of more
than 20 dedicated professionals
based in 8 cities across Romania
that are highly experienced in
the gaming and metrology in-
dustry.

BMM has been licensed in Ro-

mania since 2016 with a Class II
license for online and land-based
product cer t i f i ca t ions and
land-based inspections, and has
provided land-based and iGa-
ming certification and audit ser-
vices to major Romanian iGa-
ming operators and gaming
equipment manufacturers.

The quality of BMM’s technical
inspections (initial, periodical, re-
pair) surpasses all competitors as
does the professionalism, dedica-
tion, expertise and reliability of
our entire team.

BMM Romania holds the im-
portant gaming industry ISO qua-
lity accreditation and fully com-
plies with these requirements.
This ensures that BMM Romania
is the most reliable gaming test la-
boratory in Romania, providing
the highest quality and technical
standard of inspections and certi-
fications.

Other providers of inspection
services cannot guarantee this
quality since their ISO certifica-
tions belong to other fields, not
the gambling sector.

All operators in Romania’s
gambling market must under-
stand that this special ISO accre-
ditation allows BMM to certify
EGMs, ensuring the safety of pla-
yers and operators within Roma-
nia, providing longer term econo-
mic and risk benefits for opera-
tors.

We are pleased that in recent
years there has been a significant
shift of manufacturers deciding
to work exclusively with BMM
Romania. Despite competition
and a tumultuous year, BMM
Romania ranks as the region’s
best test lab.

BMM will endeavour to main-
tain the high standards and con-
stantly improve the quality of ser-
vices we provide.

At the same time, we will work
to ensure that unfair competition
does not exist in the Romanian
market place.n

Dan Ghiþã, preºedintele ROMBET, ne-a precizat: “Aºa cum am
menþionat ºi în trecut, industria jocurilor de noroc, un important
contributor la bugetul de stat, doreºte sã rãmânã ºi pe viito r un
partener corect ºi implicat al statului român ºi sã asigure g radul de
colectare de peste 98%, cum a fãcut-o în ultimii ani“.



SUPLIMENT GAMBLING / BURSA, NR. 36PAGINA 8 Vineri, 24 februarie 2023

PARIURI

“Câºtigãtorul pandemiei
– gamblingul online,
pierzãtorul – retailul”

(Interviu cu Liviu Popovici, preºedintele Romanian Bookmakers)

l “Jocurile de noroc ori vor fi responsabile, ori nu vor mai exista”

Reporter: Cum consideraþi cã a
ieºit piaþa de gambling din pande-
mie?

Liviu Popovici: Piaþa de gam-
bling din România a cunoscut o
reaºezare considerabilã dupã pe-
rioada pandemicã, cu un câºtigãtor
- gamblingul online - ºi un dome-
niu extrem de afectat - retailul. Re-
stricþiile aplicate zonei de retail au
fost extreme, deºi mãsurile de pro-
tecþie a clienþilor au fost la unul din
cele mai înalte standarde din în-
treaga economie ºi nici nu au fost
sesizate de cãtre autoritãþi deviaþii
de la aceste reguli. În aceste condi-
þii, foarte mulþi clienþi s-au reorien-
tat cãtre gamblingul online, acesta
cunoscând creºtere two-digits în
fiecare an pandemic. Ce ne bucurã,
însã, este faptul cã o parte consi-
stentã dintre aceºti clienþi au reve-
nit în locaþiile specializate, ne refe-
rim aici în special la clienþii care
apreciazã foarte mult interacþiunea
socialã.

Reporter: Care sunt principale-
le probleme ale domeniului ºi ce
soluþii existã pentru remedierea
acestora?

Liviu Popovici: De departe
principala problemã este percepþia.
A opiniei publice, a guvernanþilor,
a politicului ºi ceva mai puþin a
clienþilor, care cunosc fenomenul
din interior. Dacã este sã corelãm
aceastã percepþie ºi cu interesul de
a atrage capital electoral, prin bla-
marea acestui sector de activitate,
ajungem la ceea ce se întâmplã in-
tensiv în aceastã perioadã, respec-
tiv o serie de proiecte de acte nor-
mative care lovesc în domeniul jo-
curilor de noroc, în special în cel de
retail. Acesta este ºi scopul princi-
pal al Federaþiei nou constituite,
FedBet, mai exact sã deruleze pro-
iecte de îmbunãtãþire a percepþiei,
sã se implice activ în procesele legis-
lative ºi sã aibã un dialog constant
cu autoritãþile cu rol de decizie.

Reporter: Referitor la legislaþia
din sector - ce lipsuri are aceasta?

Liviu Popovici: Legislaþia de
jocuri de noroc din România este,
fãrã nicio reþinere, una dintre cele
mai avansate din Europa, dar nu
înseamnã cã nu are nevoie de
îmbunãtãþiri. Îmbunãtãþirile au
douã direcþii - una priveºte elimi-

narea mãsurilor excesive ºi fãrã
efect, cum este cea recent impusã
de a identifica toþi clienþii care intrã
într-o locaþie de jocuri de noroc.
Cealaltã direcþie este în sensul
creºterii transparenþei acestui do-
meniu, prin îmbunãtãþirea cheilor
de control, mã refer aici în special
la proiectele de stabilire a unor re-
guli clare pentru sistemele de mo-
nitorizare aplicabile celor douã ac-
tivitãþi principale din retail, pariuri
în cotã fixã ºi slot-machines. Un alt
aspect extrem de important pe care
ni-l dorim mult mai bine reglemen-
tat ºi chiar restrâns este modul în
care jocurile de noroc comunicã în
spaþiul public. Mã refer aici atât la
publicitate în spaþiul audiovizual,
cât ºi la mesajele care sunt transmi-
se ºi frecvenþa. Interzicerea, în ori-
ce formã, nu va fi niciodatã o solu-
þie viabilã întrucât va pune o indus-
trie licenþiatã în aceeaºi categorie
cu piaþa neagrã.

Reporter: Ce implicaþii vor
avea cele douã proiecte legislative
care se aflã în dezbatere în Parla-
ment?

Liviu Popovici: Nu este prima
datã când ne întâlnim cu un proiect
referitor la proximitatea locaþiilor.
De-a lungul timpului, ne-am aºezat
la masã cu iniþiatorii ºi am identifi-
cat împreunã mãsuri care sã condu-
cã la obiectivul principal pe care îl
urmãreau, respectiv cel de a prote-
ja minorii ºi persoanele vulnerabi-
le. O mare parte dintre iniþiatorii
celorlalte proiecte anterioare au
înþeles cã, în aceastã formã, obiec-
tivul nu este atins ºi, mai mult decât
atât, are un impact bugetar imens,
atât la bugetul de stat, cât ºi la bu-
getele locale. Referitor la proiectul
care urmãreºte interzicerea publi-
citãþii, am afirmat în nenumãrate
rânduri cã situaþia actualã nu poate
sã persiste ºi am solicitat în mai
multe întâlniri cu politicieni stabi-
lirea unor reguli clare de publicita-
te ºi comunicare.

Reporter: Ce efecte are actualul
cadru macro-economic – inflaþia,

criza sanitarã creºterea dobânzilor –
asupra domeniului în care activaþi?

Liviu Popovici: Jocurile de no-
roc se desfãºoarã în acelaºi cadru
economic precum celelalte activi-
tãþi permise în România. Orice sti-
mul macro-economic ne afecteazã,
întrucât, fiind o activitate de diver-
tisment, populaþia afectatã va redu-
ce bugetele exact acolo unde nu
este vital.

Reporter: Cum apreciaþi fisca-
litatea din domeniu?

Liviu Popovici: Am fost ºi sun-
tem o activitate cu un nivel de fi-
scalitate ridicat. Ceea ce supãrã cu
adevãrat este cã, desi contribuim
cu mult peste media celorlalte acti-
vitãþi economie raportat la cifra de
afaceri, periodic apar proiecte - ºi
uneori se ºi materializeazã - de im-
punere a unor taxe parafiscale,
ceea ce este contrar angajamente-
lor asumate de cãtre România în
faþa Comisiei Europene. În 2009, a
fost luatã hotãrârea de eliminare a
taxelor parafiscale aplicabile do-
meniului jocurilor de noroc prin
comasarea acestora în taxele speci-
fice, respectiv taxa de licenþã ºi de
autorizare, precum ºi taxa de viciu.
Constatãm cã tendinþa în aceastã
perioadã este de a ignora acea ac-
þiune ºi de a ne întoarce în timp, în
perioada de haos fiscal.

Reporter: Ce investiþii derulea-
zã organizatorii de pariuri?

Liviu Popovici: Dacã este sã
vorbim despre investiþii care au
efect pe orizontalã în economia
româneascã, vorbim în special de
investiþiile din retail. Aici avem
achiziþii de produse ºi servicii, pre-
cum ºi zeci de mii de angajaþi care
sunt specializaþi continuu. Aº sco-
ate în evidenþã aplecarea din ce în
ce mai mare a companiilor de jocuri
de noroc cãtre digitalizare ºi auto-
matizare, precum ºi cãtre diversifi-
carea metodelor de platã, în special
a celor electronice.

Reporter: Ce acþiuni întreprind
organizatorii de profil pentru a
veni în întâmpinarea unui joc res-

ponsabil?
Liviu Popovici: Avem o polari-

zare a pieþei aici, din pãcate. Vor-
bim în special de firmele mari care
ºi-au dezvoltat sisteme de promo-
vare a jocului responsabil, inclusiv
cu identificarea jucãtorilor vulne-
rabili ºi avem încã o mare pare a
pieþei de jocuri de noroc care alocã
atenþie destul de redusã acestui su-
biect. Aceasta conduce inclusiv la

unele distorsiuni concurenþiale pe
care am vrea sã le reducem prin
implementarea în legislaþie a
unor obligaþii generale referitoa-
re la principiile de joc responsa-
bil. O bunã radiografie a nivelului
de implicare în promovarea re-
sponsabilitãþii în gambling este
modul în care companiile se im-
plicã în susþinerea programelor
derulate de Asociaþia Joc Res-
ponsabil (AJR). Un lucru de evi-
denþiat aici este deschiderea arã-
tatã de cãtre ONJN pentru colabo-
rarea cu AJR, atât în schimbul de
experienþã dintre specialiºtii AJR
ºi departamentul de specialitate
din ONJN, cât ºi în promovarea
activitãþii acesteia.

Reporter: Cu ce rezultate a
încheiat anul trecut piata de profil?

Liviu Popovici: Încã nu au fost
publicate situaþiile financiare ale
companiilor, dar cu siguranþã vom
vedea un retail care se chinuie sã-ºi
revinã dupã perioada pandemicã ºi
un online care, per total, are o
creºtere consistentã, dar, la modul
individual, începe sã fie afectat
prin canibalizarea indusã de intra-

rea pe piaþã a multor noi companii.
Reporter: Care sunt perspecti-

vele sectorului?
Liviu Popovici: Ca sã parafra-

zez un dicton din trecut, jocurile de
noroc ori vor fi responsabile, ori nu
vor mai exista. E o abordare extre-
mã care are scopul doar sã scoatã în
evidenþã necesitatea de a ne creºte
nivelul de responsabilitate ºi în
acelaºi timp de a ne implica mult
mai activ în promovarea a ceea ce
facem, a nivelului de implicare în
societate, a beneficiilor generate
de cãtre aceastã industrie. Suntem
în faþa unei perioade electorale
care, de obiceivine cu foarte multe
provocãri.

Reporter: Mulþumim!n

Ce ne bucurã este faptul cã o parte consistentã
dintre aceºti clienþi au revenit în locaþiile
specializate, ne referim aici în special la clienþii
care apreciazã foarte mult interacþiunea
socialã".

P
iaþa de gambling din România a cunoscut o reaºezare
considerabilã dupã perioada pandemicã, cu un
câºtigãtor - gamblingul online - ºi un domeniu extrem
de afectat – retailul, apreciazã Liviu Popovici,

preºedintele Romanian Bookmakers. Acesta ne-a spus,
într-un interviu, cã, de departe principala problemã a
domeniului este percepþia: “A opiniei publice, a
guvernanþilor, a politicului ºi ceva mai puþin a clienþilor , care
cunosc fenomenul din interior. Dacã este sã corelãm aceastã
percepþie ºi cu interesul de a atrage capital electoral, pri n
blamarea acestui sector de activitate, ajungem la ceea ce se
întâmplã intensiv în aceastã perioadã, respectiv o serie de
proiecte de acte normative care lovesc în domeniul jocurilo r
de noroc, în special în cel de retail”.

Îmbunãtãþirile au douã direcþii - una priveºte
eliminarea mãsurilor excesive ºi fãrã efect, cum
este cea recent impusã de a identifica toþi
clienþii care intrã într-o locaþie de jocuri de
noroc. Cealaltã direcþie este în sensul creºterii
transparenþei acestui domeniu, prin
îmbunãtãþirea cheilor de control, mã refer aici
în special la proiectele de stabilire a unor reguli
clare pentru sistemele de monitorizare
aplicabile celor douã activitãþi principale din
retail, pariuri în cotã fixã ºi slot-machines".
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AFACERI

„Estenevoiesãreclãdim
ceeaces-aºubrezit în

ultimaperioadãînmaterie
delegislaþie”

(Interviu cu Vlad Soare, preºedintele Federaþiei Organizatorilor de Jocuri de Noroc - FEDBET)

Reporter: Reprezentaþi o entita-
te nouã în peisajul industriei de
gambling din România. Vã rog
sã-mi spuneþi mai multe despre
aceasta ºi vã propun sã începem cu
asociaþiile pe care le reuneºte.

Vlad Soare:FEDBET – Federa-
þia Organizatorilor de Jocuri de
Noroc – a fost înfiinþatã ca federa-
þie a industriei de jocuri de noroc
din România, având ca membri
fondatori douã asociaþii profesio-
nale reprezentantive din industria
de jocuri de noroc, ROMBET ºi
Romanian Bookmakers. În linia
bunului obicei al ultimilor ani,
când aceste asociaþii au desfãºurat
proiecte ºi demersuri în comun, pu-
tem spune cã avem, deja, o colabo-
rare strânsã ºi cu cea de-a treia aso-
ciaþie, ROMSLOT, care ºi-a arãtat
sprijinul pentru aceastã entitate ºi
sperãm ca, în curând, sã devinã ºi
un membru activ.

Reporter: Care este scopul pen-
tru care a fost constituitã aceastã
Federaþie ºi ce-ºi propune ea?

Vlad Soare:Asociaþiile au înþe-
les necesitatea ca interesele lor
profesionale, economice, legislati-
ve ºi sociale sã fie reprezentate de o
singurã voce, cu o misiune comu-
nã, la nivel de industrie. Prin urma-
re, de la înfiinþare, în 2021, aceste
entitãþi au colaborat pentru a stabili
ºi prioritiza interesele comune pen-
tru industrie, astfel încât sã existe
aliniere în piaþã ºi sã se poatã atin-
ge obiective în beneficiul tuturor,
atât al operatorilor de retail, cât ºi
al celor din online. Împreunã am

identificat aceste nevoi comune ºi
le-am transpus într-o serie de
obiective pentru Federaþie ºi pen-
tru întreaga industrie de gambling,
de fapt.

Pr incipalele obiect ive ale
FEDBET sunt:

- Asigurarea reprezentãrii indus-
triei jocurilor de noroc, atât pentru
operatorii landbased, cât ºi pentru
cei din online, în relaþia cu autori-
tãþile sau cu oricare alte instituþii
ori entitãþi care influenþeazã acest
domeniu de activitate;

- Asigurarea unei interacþiuni
continue cu instituþiile statului
pentru a obþine un cadru legislativ
echitabil pentru industrie;

- Susþinerea ºi promovarea inte-
reselor legislative, economice, so-
ciale ºi profesionale ale industriei
în relaþia cu autoritãþile române ºi
internaþionale, entitãþi private ºi
persoane fizice;

- Asigurarea unei imagini publi-

ce corecte, implicarea în mediul
social ºi promovarea principiilor
de responsabilitate socialã.

Reporter: Care sunt principale-
le activitãþi pe care le va desfãºura
FEDBET?

Vlad Soare:Am sã enumãr doar
o micã parte dintre activitãþile pe
care le vom realiza, punând un ac-
cent deosebit pe formularea de pro-
puneri legislative pentru îmbunã-
tãþirea cadrului legislativ specific,
elaborarea de coduri de conduitã ºi
de business, conlucrarea cu autori-
tãþile centrale ºi locale pentru a
crea un mediu de afaceri predictibil

ºi echitabil, derularea de programe
de responsabilitate socialã, cum ar
fi de instruire ºi formare profesio-
nalã sau perfecþionare a persoane-
lor tinere.

Reporter: Ce opinie aveþi des-
pre legislatia din domeniul jocuri-
lor de noroc ºi ce ar trebui modifi-
cat la aceasta?

Vlad Soare: FEDBET este sin-
gurul reprezentant cross-industry,
atât pentru operatorii din landba-

sed, cât ºi pentru ope-
ratorii online, urmã-
rind sã devinã un par-
tener strategic pentru
ONJN, Guvern ºi
Parlament ºi celelalte
autoritãþi cu rol de
decizie în activitatea
noastrã. În aceste
condiþii, convingerea
noastrã este cã va fi
nevoie, pr intr-un
efort susþinut, sã re-
clãdim punþile de co-
municare dintre in-
dustrie, autoritãþi ºi
public, sã îmbunãtã-
þim percepþia acesto-
ra, lucru pentru care
FEDBET are deja
mandat din partea in-
dustriei.

Reporter: Cum vede noua enti-
tate proiectele legislative aflate, în
prezent, în circuitul parlamentar ºi
ce amendamente ar trebui aduse
acestora?

Vlad Soare: Aºa cum am afir-
mat, este nevoie sã reclãdim ceea
ce s-a ºubrezit în ultima perioadã,
ºi anume percepþia asupra acestui
domeniu ºi relaþia cu legiuitorii.
Avem nevoie de o comunicare mai
activã cu factorii decidenþi, dar ºi
în spaþiul public, o comunicare rea-
lã, bazatã pe argumente pragmati-
ce. Legislaþia jocurilor de noroc,
deºi este una dintre cele mai mo-
derne din Europa, este perfectibilã.
Industria, prin asociaþiile repre-
zentative, a afirmat în repetate
rânduri cã îºi doreºte sã fie un par-
tener activ al statului pentru cã sun-
tem de pãrere cã numai printr-un
dialog constant ºi constructiv, cu
toþi factorii implicaþi, se poate
ajunge la cele mai bune soluþii de

legiferare. Avem date ºi expertiza
necesarã ºi suntem deschiºi sã ne
aºezãm la masa discuþiilor pentru a
fi mai bine cunoscuþi ºi pentru o re-
glementare cât mai bunã. Motivul
pentru care ne confruntãm cu aceas-
tã avalanºã de iniþiative legislative
rezidã din felul în care suntem per-
cepuþi în exterior ca industrie.

Suntem conºtienþi de faptul cã
aceastã industrie are o problemã cu
ceea ce publicul crede în general
despre ea ºi ne angajãm s-o abor-
dãm ºi sã diseminãm eforturile pe
care le întreprindem, atât în ceea ce
priveºte asigurarea unui mediu si-
gur pentru clienþi, cât ºi în a evi-
denþia contribuþia pe care o avem
în societate (prin veniturile pe care
le aducem la buget ºi prin rolul în
piaþa de divertisment). Este, însã,
esenþialã o colaborare a mediului
politic cu industria, întâi pentru a o
înþelege mai bine, pentru a se asi-
gura cã eforturile de legiferare sunt
orientate cãtre o protecþie realã a
clienþilor ºi apoi pentru a înþelege
cã interzicerea jocurilor de noroc
ar genera în societate mai multe pa-
gube decât beneficii. Aceasta este
una dintre misiunile Federaþiei, sã
reclãdeascã încrederea ce trebuie
sã existe între stat ºi industria de
gambling ºi sã îmbunãtãþeascã
percepþii.

Reporter: În ce mod colaborea-
zã noua Federaþie cu autoritãþile
din domeniu ºi cu mediul
legislativ?

Vlad Soare: Oficiul
Naþional pentru Jocuri de
Noroc, prin actuala con-
ducere, a manifestat o de-
schidere extraordinarã
faþã de FEDBET, având
în vedere o abordare utilã
pentru intreaga industrie.
Federaþia ºi-a stabilit pi-
lonii strategici ai activi-
tãþii sale ºi lucreazã la
planuri ºi activitãþi viitoa-
re cu impact pozitiv asu-
pra tuturor pãrþilor inte-
resate, astfel încât sã de-
vinã în curând o bunã
practicã în regiune.

Reporter: Ce ºi-a pro-
pus Federaþia sã facã
pentru susþinerea ºi pro-

movarea unui joc responsabil?
Vlad Soare: Implicarea în me-

diul social ºi în proiecte de respon-
sabilitate socialã reprezintã unul
dintre punctele principale pe care
Federaþia le urmãreºte. Vom susþi-
ne, cu tot ce va fi nevoie, proiectele
Asociaþiei Joc Responsabil, care
are o vastã expertizã în prevenþia ºi
combaterea adicþiei faþã de jocurile
de noroc ºi, în plus, ne vom implica
ºi noi, cu proiectele noastre proprii
de responsabilitate socialã. Din pã-
cate, nu este suficient ca doar Fede-
raþia sau operatorii privaþi sã facã
asta, este nevoie ca ºi statul sã se
implice mai mult în aceastã privin-
þã, dar ne bucurãm cã un prim pas a
fost deja fãcut ºi cã vedem deschi-
derea pe care ONJN a arãtat-o
pentru colaborarea cu Asociaþia
Joc Responsabil. În definitiv, ope-
ratorii din industrie susþin benevol

aceastã entitate ºi, în plus, fiecare
operator din industria de gambling
plãteºte o taxã de viciu, dar ºi o
contribuþie pentru promovarea
principiilor de joc responsabil.

Probabil cã cititorii dumneavoas-
trã se vor întreba de ce vrea indus-
tria sã susþinã programe de preven-
þie? Nu o sã îºi diminueze profituri-
le? Este o falsã impresie. Industria
de gambling este, în primul rând, o
industrie de entertainment. Sã nu
uitãm asta. Jucãtorii trebuie sã joa-
ce cu gândul cã vor sã se distreze,
nu sã câºtige. În al doilea rând,
operatorii de jocuri de noroc au
mult mai mult de pierdut atunci
când un jucãtor cu probleme intrã
în sala lor, decât câºtigul de mo-
ment pe care l-ar avea de pe urma
acestuia.

Suntem la început de drum, dar
avem în spate asociaþii profesiona-
le puternice ºi, la fel de important,
companii care gândesc matur ºi res-
ponsabil, astfel încât împreunã sã
reuºim sã armonizãm relaþia cu so-
cietatea ºi sã avem un dialog con-
stant cu mediul politic.

Reporter: Mulþumim!n

Este nevoie sã reclãdim ceea ce s-a ºubrezit în
ultima perioadã, ºi anume percepþia asupra
acestui domeniu ºi relaþia cu legiuitorii. Avem
nevoie de o comunicare mai activã cu factorii
decidenþi, dar ºi în spaþiul public, o comunicare
realã, bazatã pe argumente pragmatice".

Î
n peisajul industriei noastre de gambling a apãrut, recent,
Federaþia Organizatorilor de Jocuri de Noroc (FEDBET),
înfiinþatã ca entitate a industriei de jocuri de noroc din
România, cu membrii fondatori douã asociaþii profesionale

reprezentantive din sector - ROMBET ºi Romanian Book -
makers. Vlad Soare, preºedintele FEDBET, ne-a declarat cã
existã o colaborare strânsã ºi cu cea de-a treia asociaþie -
ROMSLOT.
Printre activitãþile pe care le are în vedere Federaþia se numã-
rã formularea de propuneri legislative pentru îmbunãtãþir ea
cadrului legislativ specific, elaborarea de coduri de cond uitã
ºi de business, conlucrarea cu autoritãþile centrale ºi loc ale
pentru a crea un mediu de afaceri predictibil ºi echitabil, d eru-
larea de programe de responsabilitate socialã, cum ar fi de i n-
struire ºi formare profesionalã sau perfecþionare a persoa ne-
lor tinere, dupã cum ne-a spus Vlad Soare, într-un interviu.

Suntem conºtienþi de faptul cã aceastã industrie
are o problemã cu ceea ce publicul crede în
general despre ea ºi ne angajãm s-o abordãm ºi
sã diseminãm eforturile pe care le întreprindem,
atât în ceea ce priveºte asigurarea unui mediu
sigur pentru clienþi, cât ºi în a evidenþia
contribuþia pe care o avem în societate (prin
veniturile pe care le aducem la buget ºi prin
rolul în piaþa de divertisment)".

Industria de gambling
este, în primul rând, o
industrie de
entertainment. Sã nu
uitãm asta. Jucãtorii
trebuie sã joace cu
gândul cã vor sã se
distreze, nu sã câºtige.
În al doilea rând,
operatorii de jocuri de
noroc au mult mai mult
de pierdut atunci când
un jucãtor cu probleme
intrã în sala lor, decât
câºtigul de moment pe
care l-ar avea de pe
urma acestuia".
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Reporter: Cum a ieºit piaþa de
gambling din pandemie?

Doru Gheorghiu: În contextul
restricþionãrii totale sau parþiale a
activitãþii impuse exploatãrii de jo-
curi de noroc în România, evident
cã indicatorii de profitabilitate au
scãzut drastic. Deþinãtorii afacerilor
cu jocuri de noroc au gãsit însã, în
mare parte, resursele necesare com-
pensãrii diminuãrii veniturilor, fo-
losind acumulãri de capital de dina-
intea pandemiei sau aducând în bu-
siness resurse din alte afaceri. Ce a
fost injust însã în relaþia cu autorita-
tea sau cu societatea a fost sã se fo-
loseascã acea conjuncturã de purã
naturã medicalã, epidemiologicã, în
diverse discursuri populiste. Vã
aduceþi aminte valul de blam din
momentul redeschiderii industriei?
Ne întrebãm ºi acum ce legãturã
avea redeschiderea sãlilor de jocuri
de noroc cu redeschiderea biserici-
lor… Acele mãsuri sau ridicarea lor
trebuia sã aibã ca fundament doar
specificul activitãþii restricþionate
din perspect iva r iscu lu i de
rãspândire a COVID-19, nu cât de
beneficã sau maleficã este activita-
tea vizatã. Revenind însã la cele
economice, putem spune cã acest
sector a trecut optim de perioada de
crizã epidemiologicã. Majoritatea
afacerilor au supravieþuit. De apre-
ciat ar fi aici maturitatea manageria-
lã a celor care administreazã aceste
afaceri ºi abilitatea de a gãsi soluþii
într-o perioadã dominatã de multe
surprize neplãcute ºi de impredicti-
bilitate.

Reporter: Ce pierderi au fost

înregistrate la bugetul de stat ca ur-
mare a închiderii sãlilor de jocuri de
noroc, în contextul crizei sanitare?

Doru Gheorghiu: Panoramic
vorbind, niciuna, pentru cã statul
român îºi asigurã din acest sector o
colectare în manierã forfetarã. Vor-
bind de exploatarea tipului de joc
slot machines tradiþional, cel care
genereazã peste 90% din volumul
total de taxe specifice din domeniu,
colectarea se întreprinde prin taxe
reglementate în cuantumuri fixe
aferente licenþei, autorizãrii sau vi-
ciului. În acest context, deºi au fost
impuse restricþii severe asupra acti-
vitãþii, acestea nu au fost însoþite ºi
de mãsuri în compensatorii privind
taxele, respectiv prin diminuarea
acestora în raport proportional cu
restricþiile impuse. Astfel, deºi gre-
vate de aceste restricþii, companiile
de profil au fost obligate ºi au con-
tinuat sã îºi plãteascã taxele la
cuantumurile din vremuri normale.

Reporter: Ce mãsuri guverna-
mentale au fost adoptate pentru
sprijinirea pieþei de profil?

Doru Gheorghiu: Singura regle-
mentare-suport dedicatã jocurilor
de noroc a fost cea de scutire de la
plata taxei de autorizare aferente
mijloacelor de joc în perioada de
început a pandemiei, respectiv cea
în care a fost instituitã starea de ur-
genþã, odatã cu suspendarea totalã a
activitãþii. Ulterior însã, în starea de
alertã, respectiv în lunile în care au
fost impuse sectorului de profil res-
tricþionãri parþiale a activitãþii, în
funcþie de incidenþa rãspândirii
COVID-19, Guvernul a “uitat” sã le

asocieze cu reduceri proporþionale
ale taxelor, aºa cum ar fi fost nor-
mal. Deºi Exprogame ºi AOPJNR,
asociaþii care au contribuit decisiv
în dialogul cu Guvernul privind scu-
tirea anterioarã de la plata taxei de
autorizare ºi ridicarea suspendãrii
activitãþii, le-au solicitat în repetate
rânduri, acestea nu au mai fost acor-
date. Pentru alte tipuri de activitãþi
comerciale s-a putut, dar pentru jo-
curile de noroc nu... Ne-am vãzut
confruntaþi cu o febrã a discursuri-
lor populiste. Dintr-o datã, dezbate-
rea publicã a devenit una a celor
sfinte ºi a virtuþilor sociale versus
jocurile de noroc. S-a pierdut obiec-
tivitatea ºi subiectul în sine, respec-
tiv cine ºi în ce mãsurã rãspândeºte
SARS-CoV-2. Din pãcate, dome-
niul nostru rãmâne unul ofertant
pentru politicianul aflat în cursa de
creºtere a capitalului de imagine pu-
blicã prin excitarea speculativã a
prejudecãþilor din societate...

Reporter: Care sunt principalele
probleme ale domeniului ºi ce solu-
t i i vedeþi pentru remedierea
acestora?

Doru Gheorghiu: Sunt foarte
multe în aceastã perioadã, referin-
du-mã aici la avalanºa de noi initia-
tive legislative cu care se confruntã
industria. Unele s-au transformat
deja în reglementãri cu impact ma-
jor asupra sectorului, altele sunt, în
prezent, în circuitul legislativ.
EXPROGAME ºi AOPJNR se
adreseazã acestora cu perspectiva
industriei de profil ºi cu puncte de
vedere pe care le apreciem drept
obiective ºi echilibrate. Sper sã re-
gãsim din partea Parlamentului ºi a
Guvernului deschiderea la dialog
necesarã adoptãrii unor acte necesa-
re judicious elaborate ºi enunþate re-
alist atât din perspectiva statului,
cât ºi a societãþii ºi a mediului de
afaceri de profil.

În aceastã ordine de idei, apre-
ciem modul tranºant ºi deschis în
care decurg dezbaterile pe temele de
actualitate cu actuala conducere a
Oficiului Naþional pentru Jocuri de
Noroc (ONJN). Autoritatea dedica-
tã domeniului are, dupã multã vre-
me, un preºedinte în toatã puterea
cuvântu lu i , în persoana lu i
Mihai-Silviu Pocora. Acesta probea-
zã o profundã cunoaºtere asupra spe-
cificitãþii domeniului, precum ºi o
nesimulatã obiectivitate în a judicia
propunerile avansate de reprezen-
tanþii industriei ºi dezbaterea cu
aceºtia. O comunicare bazatã pe ace-

ste principii cu ONJN a lipsit în anii
pandemiei ºi imediat dupã.

Reporter: Mai concret, cu ce vã
confruntaþi în prezent din punctul
de vedere al legislaþiei?

Doru Gheorghiu: EXPRO-
GAME ºi AOPJNR au dezavuat pu-
blic, într-o scrisoare deschisã adre-
satã anul trecut Guvernului, manie-
ra în care a fost impusã majorarea
taxelor specifice adresate sectoru-
lui, survenitã prin adoptarea Ordo-
nanþei Guvernului nr. 15 / 2022.
Atenþie, nu ne referim la pura ini-
þiativã de a mãri taxele adresate in-
dustriei de profil. Înþelegem nevoia
statului de a asigura o colectare bu-
getarã mai eficientã ºi pe un trend
ascedent. Când însã adopþi decizia
unei mãriri la peste dublul sau chiar
triplul cuantumului anterior, cre-
dem cã se impune o realã consulta-
re publicã ºi o minimã cercetare de
impact. Ca exemplu, taxa aferentã
licenþei de organizare de slot ma-
chine-joc traditional s-a mãrit, prin
efectele OG 15/2022, de 3,75 ori,
de la 20.000 de eurp la 75.000 de
euro/an/organizator. Este un nivel
prohibitiv pentru peste jumãtate
dintre afacerile cu sloturi! Unul
este efortul de a plãti o astfel de
taxã exploatând 3000 de sloturi, al-
tul când deþii în exploatare 200 –
300 de aparate, pentru cã acest
efort se dilueazã spre digerabil cu
cât ai mai multe mijloace de joc în
portofoliu. Cu atât mai mult este di-
sproporþionat considerând cã acea-
stã majorare a venit la pachet ºi cu
mãrirea cu 1000 de euro a taxei afe-
rente autorizãrii fiecãrui mijloc de
joc.

Din pãcate, nu am regãsit nicio
referire, fie ºi sumarã, în fundamen-
tarea OG 15/2022 la impactul asu-
pra sectorului sau mãcar o predicþie
cu privire la efectele asupra acestei
pieþe. Iar efectele deja se simt ºi sunt
defavorabile tocmai statului, în sen-
sul cã organizatorii care evalueazã
cã nu pot susþine o asemenea taxã se
îndreaptã în ultimele luni spre deci-
zia îndreptãþitã antreprenorial de a
se asocia cu alþii de dimesiuni simi-
lare pentru a rezista în acest busi-
ness. Îºi pun astfel portofoliile de
aparate la comun, pentru a le explo-
ata sub o singurã licenþã. Astfel, co-
lectarea din aceastã taxã este de
aºteptat cã va scãdea, prin diminua-
rea numãrului de licenþe acordate de
statul român, prin ONJN.

În altã ordine de idei, aduc în
atenþie un calcul financiar care este

simplu pentru cei care cunosc do-
meniul: cu cei 55.000 de euro pe
care sunt obligaþi acum sã îi achite
suplimentar, în avans, anual, aferent
licenþei, un organizator ar putea
achita taxele primului trimestru de
autorizare pentru 43 de mijloace de
joc, ceea ce ar avea ca urmare achi-
tarea în cursul unui an a 219.300 de
euro, suplimentar ca taxe aferente
autorizãrii! Deci ar avea un aport
bugetar anual de circa 164.000 de
euro dacã i s-ar permite sã folosea-
scã acea sumã pentru dezvoltarea
propriei afaceri! Unde este aºadar
avantajul obþinut de stat pentru
colectarea bugetarã?

Reporter: Dialogul cu legiuitorii
este închis pe aceastã temã?

Doru Gheorghiu: Cum legea de
aprobare a OG 15/2022 este în pre-
zent în parcursul sãu legislativ,
EXPROGAME ºi AOPJNR vor îna-
inta o propunere de amendare a OG
15 care vizeazã impunerea unei taxe
aferente licenþei aplicate în cuantu-
muri stabilite în trepte reprezentate
de numãrul de mijloace de joc deþi-
nute. Am pornit de la premisa: ok,
dacã statul vizeazã o colectare de ni-
velul unei taxe invariabile de
75.000 de euro/an/organizator pen-
tru afacerile cu sloturi, sã îi prote-
jãm cuantumul total vizat, dar sã îl
obþinem printr-o regândire a efortu-
lui de susþinere de cãtre organizato-
ri. Iar singurul criteriul just de apli-
cat pentru obþinerea unei proporþii
sustenabile între veniturile generate
ºi nivelul acestei taxe este dimen-
siunea afacerii, respectiv numãrul
de aparate exploatat. Astfel, statul

se va asigura cã se bazeazã, drept
contributori, pe cam acelaºi numãr
de licenþe acordate afacerilor cu slo-
turi, dar îºi obþine cuantumul vizat
dupã un algortim pe care il vom su-
sþine public în curând. Încã lucrãm
la enunþul de text normativ. Princi-
pial ºi în rezumat vorbind, degeaba
pretinzi o taxã nerealistã dacã aceas-
ta cauzeazã ieºirea din afaceri în
masã a celor care trebuie sã þi-o
achite sau gãsirea de tertipuri prin
care o evitã.

Reporter: Acest principiu nu ar
trebui aplicat ºi taxei de autorizare?
ªi aceasta este forfetarã ºi tocmai ce
s-a majorat, din ce ºtim…

Doru Gheorghiu: Bineînþeles cã
da. Este oportunã ºi o reenunþare
viitoare a taxei aferentã autorizãrii
mijloacelor de tip slot machine, re-
spectiv trecerea la o aplicare pro-
centualã, la veniturile generate de
organizator. Existã deja, în Anexa
prin care se reglementeazã taxele la
OUG 77 / 2009 privind organizarea
ºi exploatarea jocurilor de noroc,
modelul pariurilor tradiþionale ºi al
jocurilor online, care sunt taxate
procentual, la GGR (n.n Gross Ga-
ming Revenue – diferenþa dintre
încasãri ºi premiile plãtite de orga-
nizator). Apreciem cã este momen-
tul ca acest model sã fie aplicat ºi
exploatãrii de sloturi. Dacã se va
continua cu modelul taxãrii forfeta-
re, efectul îl va reprezenta, pe un ter-
men de câþiva ani, polarizarea tot
mai accentuatã a pieþei în câteva
companii cu caracteristici de multi-
naþionalã.

(continuare în pagina 11)

P
atronatul Organizatorilor, Producãtorilor ºi Exploa -
tatorilor de jocuri de noroc din România
(EXPROGAME) ºi Asociaþia Organizatorilor ºi Pro -
ducãtorilor de Jocuri de Noroc din România

(AOPJNR) au transmis, în cadrul unui interviu, mesajul a
circa 100 de companii de profil privind cele mai recente in -
tenþii de reglementare dedicate gambling-ului din Româ -
nia. Doru Gheorghiu, consultantul celor douã asociaþii,
ne-a rãspuns la întrebãri realizând o trecere în revistã a
provocãrilor, a stãrii de fapt actuale, a evoluþiei viitoar e ºi
a efectelor recentelor initiative legislative cu care se co n-
fruntã sectorul autohton de jocuri de noroc.

DORU GHEORGHIU, CONSULTANT EXPROGAME ªI AOPJNR:

“Un «DA!» fãrã ezitare pentru
restricþionarea reclamei ºi

publicitãþii ºi un «NU!» deplin
argumentat pentru iniþiativa

legislativã care ar scoate
jocurile din orice localitate!”

Cristian Pascu, preºedintele executiv al AOPJNR

Reprezentãm un domeniu complex, care trebuie
tratat cu atenþie din perspectiva legiferãrii. Dacã un
proiect de lege care vizeazã jocurile de noroc pare
cã aduce un beneficiu social se poate ca efectele sã
fie exact contrare. De pildã, este de studiat
experienþa din þãri avansate economic ºi social
legatã de restricþionarea severã a jocurilor de
noroc. A adus fenomene negative multiple, de ordin
infracþional. Acolo s-a înþeles cã jocurile de noroc
reprezintã un divertisment care trebuie legiferat
echilibrat, taxat ca o afacere de viciu, dar þinut
mereu într-o zonã albã în mediul economic”.
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Deocamdatã ne bucurãm încã, în
acest domeniu, de o piaþã cu meca-
nisme de autoreglare concuranþialã
rezonabil de sãnãtoase ºi de 285 de
licenþe acordate pentru exploatarea
de sloturi. Or, nu cred cã statul
român are interesul de a schimba
acest echilibru pentru aceastã piaþã.

Doru Gheorghiu: Sunt publice
deja dificultãþile de a controla ºi de a
taxa multinaþionalele din alte dome-
nii…

Reporter: Cum aratã actuala le-
gislaþie din sector? Ce carenþe are
aceasta?

Doru Gheorghiu: Dacã ne refe-
rim la OUG 77/2009, actul normativ
adresat industriei de jocuri de no-
roc, putem afirma cã, în afara dezba-
terii privind taxele, pe care v-am ex-
pus-o anterior, România se bucurã de
o legislaþie specificã modernã ºi
comparabilã reglementãrilor similar
adoptate în þãrile vestice.

Dacã vorbim de carenþe legislati-
ve, dincolo de OUG 77/2009,
Exprogame ºi AOPJNR întreprind
în continuare demersuri cãtre ONJN
pentru anularea sau mãcar extinde-
rea termenelor de conformare la
noua normã tehnicã de verificare a
mijloacelor de joc. Acestea au fost
impuse prin Ordinul de Preºedinte
ONJN nr. 404 ºi, succesiv, prin
Ordinul de Preºedinte nr. 86. Aces-
tea sunt inoportune pentru cã au ca
efect obligarea organizatorilor de
slot machine la a schimba sau modi-
fica în decurs de numai doi ani
aproape toate aparatele deþinute în
proprietate sau închiriate.

Reporter: De ce ar fi imposibil
acest demers?

Doru Gheorghiu: Investiþiile de
efectuat sunt enorme, de sute de
milioane de euro cumulat pentru
acest sector. Am militat încã de la
emiterea Ordinului nr. 404 pentru a
fi înlãturat orice fel de termen im-
pus, pentru a lãsa aparatele de ge-
neraþie veche sã iasã natural din uz
ºi a impune doar interzicerea intrã-
rii în aceastã piaþã de mijloace de
joc neconformate la noua normã
tehnicã. Termenul de 24 de luni im-
pus subsecvent prin Ordinul de
Preºedinte ONJN se încheie în iu-
nie 2023, deci presiunea pusã pe
piaþã este tot mai mare. Avem însã
speranþe reale cã actuala conducere
a ONJN ºi cea a Ministerului Fi-
nanþelor vor aprecia la nivel insti-

tutional cã acest termen trebuie mã-
car prelungit prin emiterea unui
nou Ordin. Evaluez cã vom veni în
curând cãtre roganizatori cu aceastã
veste bunã, în urma ultimelor dia-
loguri avute.

Ca ultimã idee pe aceastã temã, a
devenit cu atât mai aberant sã impui
unei pieþe noi achiziþii ºi investiþii
masive, tocmai în contextul în care
aceasta vine dupã privarea severã de
a produce venituri din lunile cu re-
stricþiile determinate de criza epide-
miologicã, urmaþi, iatã, în 2022, ºi
de mãriri considerabile ale taxelor.
Este judicios ca autoritatea guver-
namentalã sã ofere ºi un respiro în
aceastã cursã a impunerilor de taxe,
majorãrilor acestora, ridicãrii stan-
dardelor tehnice ºi altele care se prefi-
gureazã. EXPROGAME ºi
AOPJNR, ca organizaþii de reprezen-
tare profesionalã a industriei, înþeleg
ºi susþin exigenþa noii norme tehnice,
ca standard în pas cu evoluþia tehno-
logicã, dar nu ºi impunerea acestuia
practic peste noapte…

Reporter: Ce efecte asupra do-
meniului, dar ºi asupra bugetului de
stat va avea proiectul legislativ care
se aflã pe agenda Parlamentui
vizând interzicerea publicitãþii în
domeniul gamblingului?

Doru Gheorghiu: Despre pro-
iectul prin care este vizatã interzice-
rea publicitãþii la jocuri de noroc nu
avem decât aprecieri pozitive, cu
unele observaþii. EXPROGAME ºi
AOPJNR susþin aceastã iniþiativã,
respectiv o reglementare mai re-
strictivã a conþinutului ºi volumului
promovãrii, a modului de expunere
sau difuzare a publicitãþii, fireºte nu
în sensul unei interziceri totale. Era
de mult cazul ca industria de profil
sã fie mai puþin vizibilã ºi sã se
“vândã” cât mai discret. Nevoia de a
proteja minorul sau categoriile vul-
nerabile financiar de mesajele care
promoveazã jocuri de noroc este re-
alã, de necontestat. Poate cã sunteþi
surprinºi cã susþinem aceastã iniþia-
tivã, dar apreciem cã, în timp, o pre-
zenþã cât mai discretã la TV, în pu-
blicitatea stradalã, în mediul onlilne
sau chiar din perspectiva aspectului
exterior al locaþiilor nu poate face
decât bine tocmai industriei. Trebu-
ie sã acceptãm obiectiv cã acest do-
meniu genereazã ºi efecte negative
din perspective sociale. Dacã ne do-
rim sã fim priviþi ca un divertisment
destinat adulþilor ºi nu un flagel na-
tional, este vremea ca publicitatea la

jocuri de noroc sã fie sever redusã.
Înþelegem ºi susþinem acest pas îna-
poi. Nu putem apãra acest sector
decât asumându-ne ºi o realã
obiectivitate.

Reporter: Dar cel prin care se in-
tenþioneazã restricþionarea organi-
zãrii de jocuri de noroc la mai puþin
de 300 de metri de instituþiile de
învãþãmânt cum este apreciat de cã-
tre cei pe care îi reprezentaþi?

Doru Gheorghiu: Despre ideea
interzicerii locaþiilor de jocuri de
noroc în proximitatea de 300 de
metri a instituþiilor de învãþãmânt,
sãnãtate, culturã sau ale cultelor
religioase evaluãm cã trebuie ana-
lizate atent tocmai efectele vizate
de iniþiatori. Iar aici lansez o între-
ba re pub l i cã , în d rep tu l
EXPROGAME sau AOPJNR: se
evalueazã cã se obþine un avantaj
social realmente semnificativ
printr-o astfel de mãsurã? În opi-
nia noastrã nu se va obþine nimic,
în sensul cã simpla trecere a mino-
rului pe trotuar, prin faþa unei sãli
de jocuri de noroc nu îi poate de-
termina o atracþie irezistibilã spre
a juca sau paria. Accesul sãu la joc
este oricum interzis prin lege. Sala
de jocuri, tot prin lege, trebuie ori-
cum colantatã astfel încât mijloa-
cele de joc sã nu fie vizibile din ex-
terior. Combinate cu preconizata
reducere drasticã a promovãrii ex-
terioare, aceste reglementãri asigu-
rã oricum un impact minim în pei-
sajul stradal, astfel încât ceea ce vi-
zeazã iniþiatorii acestui proiect este
îndeplinit oricum.

Reporter: Aþi evaluat impactul
acestui proiect de lege asupra secto-
rului?

Doru Gheorghiu: Gândiþi-vã la
câte astfel de aºezãminte care se do-
resc a fi “protejate” de mirajul jocu-
rilor de noroc se regãsesc într-o
urbe! Efectul ar fi unul aberant, res-
pectiv acela de a nu se mai permite
practic nicãieri pe raza unei aºezãri
organizarea de jocuri de noroc! Am
fãcut o simulare pentru zona Palatu-
lui Parlamentului, folosind o razã de
300 de metri în jurul tuturor institu-
þiilor de învãþãmânt din aceastã arie
(reþineþi cã ne-am limitat doar la in-
stituþiile de învãþâmânt, nu ºi la cele
de alte tipuri enumerate în proiectul
de lege). Arezultat cã aceastã activi-
tate va mai putea fi organizatã, glu-
mind desigur, doar în Palatul Parla-
mentului sau în Palatul de Justiþie.
Prin urmare, despre acest proiect de
lege suntem aproape convinºi cã nu
va deveni lege, pentru cã este sub
multe aspecte ilogic ºi deloc aºezat
pe premise realiste.

Aducând într-o frazã aceste douã
proiecte legislative menþionate de
dumneavoastrã, considerãm cã este
mult mai eficient sã reduci vizibili-
tatea unei activitãþi dacã, social vor-
bind, o consideri de rãu augur. Dacã
alegi sã o scoþi efectiv din oraº, pier-
zi un contribuabil ºi încurajezi ºi
dezvoltarea pieþei negre în respecti-
va localitate. Nu vã îndoiþi cã acea-
stã niºã nu va fi ocupatã rapid de
întreprinzãtori la negru, cu diverse
al te fenomene infracþionale
asociate.

Reporter: Cum influenþeazã

rãzboiul de la graniþa României
sectorul jocurilor de noroc? A fost
observatã o scãdere a numãrului
strãinilor care vin în þara noastrã sã
joace?

Doru Gheorghiu: Nu putem vor-
bi de un impact semnificativ al rãz-
boiului din Ucraina asupra organi-
zãrii de jocuri de noroc în România.
Din datele noastre, strãinii care vin
sã practice jocuri de noroc în Rom-
ânia sunt de altã naþionalitate decât
cele implicate în acest conflict. Nu
ni s-a semnalat, pânã acum, din par-
tea organizatorilor autohtoni alte
efecte ale rãzboiului din Ucraina
decât cele indirecte, reprezentate,
spre exemplu, de creºterea facturi-
lor din energie.

Reporter: Ce efecte au inflaþia ºi
cresterea dobânzilor asupra dome-
niului de gambling din România?

Doru Gheorghiu: Toate acestea

afecteazã domeniul jocurilor de no-
roc în aceeaºi mãsurã în care afecte-
azã ºi alte tipuri de activitãþi econo-
mice. Existã însã în continuare ºi di-
ficultãþi specifice domeniului pe
care îl reprezentãm, cum ar fi, de
pildã, relaþia cu domeniul bancar. În
continuare, organizatorii de jocuri
de noroc îºi gãsesc cu mare dificul-
tate bãnci care sã accepte clienþi de
acest profil, iar partenerul bancar
este indispensabil pentru acest tip
de afacere. Tot mai multe bãnci re-
fuzã în ultimii ani sã lucreze cu fir-
me de jocuri de noroc…

Apoi, uitaþi o temã interesantã pe
care mi-a propus-o zilele trecute ad-
ministratorul unei afaceri cu jocuri
de noroc: de ce taxele sunt formula-
te în legislaþia românã în euro ºi nu
în moneda naþionalã? Din moment
ce vorbim despre o lege adoptatã în
România nu ar fi just ca taxele plãti-
te în România sã fie stabilite în
cuantumuri în lei? Întrebarea acelui
domn avea ca substrat indignarea
cã, atunci când afacerea sa îºi achitã
taxele la buget, i se impune un curs
mai mare decât cel stabilit de BNR.
Cred cã meritã o dezbatere aceastã
temã…

Reporter: Ce investiþii deruleazã
în prezent organizatorii de jocuri de
noroc?

Doru Gheorghiu: Eforturile inves-
tiþionale ale organizatorilor de jocuri
de noroc tradiþionale sunt concentrate
în aceste luni spre modificarea mijlo-
acelor de joc de tip slot machines sau
spre achiziþia de noi mijloace de joc
de acest tip, în contextul explicat an-
terior al presiunii conformãrii la noua
normã tehnicã.

Apoi, se constatã o intensificare a
dezvoltãrii de platforme de jocuri
online din partea celor care îºi per-
mit o astfel de investiþie. Este evi-
dent cã online-ul a devenit noul El
Dorado pentru antreprenorii care îºi
doresc o afacere cu jocuri de noroc
sau care sunt în business-ul cu jocuri
de noroc tradiþionale ºi vizeazã noi
dezvoltãri.

Reporter: Care sunt tendinþele
din piatã? Se constatã o migrare a
jucãtorilor din offline în online,
dupã procesul de digitalizare forþatã
ºi ca urmare a pandemiei?

Doru Gheorghiu: În mod evi-

dent, restricþionarea jocurilor de no-
roc tradiþionale în cursul pandemiei
de COVID-19 a determinat clienþii
sãlilor de jocuri sã se mute pe plat-
formele online. Organizatorii de jo-
curi de noroc online au prosperat,
astfel, în pandemie. Din fericire,
însã, pentru organizatorul de jocuri
landbase, jucãtorul autohton este
încã legat afectiv de experienþa de
joc în faþa sloturilor sau în agenþia
de pariuri. Astfel, în mare parte,
aceºtia s-au întors în locaþiile de jo-
curi tradiþionale. Pe termen mediu
sau lung, jocurile online vor câºtiga

însã tot mai mult teren pentru cã
însãºi interacþiunea socialã, achizi-
þia de produse de uz curent ºi, evi-
dent, ºi activitãþile de divertisment
se mutã tot mai accentuat în mediul
virtual. Evoluþia tehnologicã oferã o
interactivitate tot mai sporitã ºi este
de aºteptat ca piaþa de jocuri tradi-
þionale sã se restrângã tot mai acce-
lerat în favoare afacerior din online.
Este o linie generalã în societatea
actualã, deci nu neapãrat o evoluþie
specificã domeniului de jocuri de
noroc.

Reporter: Ce acþiuni întreprind
organizatorii de profil pentru a pro-
mova jocul responsabil?

Doru Gheorghiu: EXPRO-
GAME ºi AOPJNR apreciazã acti-
vitatea Asociaþiei Joc Responsabil
ca ºi vector de acþiune pe care indu-
stria îl adreseazã promovãrii jocului
responsabil ºi combaterii efective a
adicþiei de jocuri de noroc. Rezulta-
tele acesteia sunt certe. Proiectul
Joc Responsabil rãmâne, din pãcate,
singura întreprindere concretã în
aceastã arie. Considerãm cã statul
trebuie sã se alãture concret acestor
eforturi, nu doar sã impunã organi-
zatorului sã þinã evidenþe cu clienþii
indezirabili sau autoexcluºi. ªi ace-
astã nouã reglementare este, din pã-
cate,una lipsitã de orizont ºi nein-
spiratã. Încarcã în mod birocratic
organizatorul, dar nu se adreseazã
concret nevoii jucãtorului cu mani-
festãri patologice în sensul de a fi
tratat, consiliat.

Reporter: Cu ce rezultate a
încheiat anul trecut piaþa de gam-
bling din România? Ce cifrã de afa-
ceri a înregistrat faþã de 2021 ºi câþi
organizatori de jocuri sunt acum li-
cenþiaþi în aceastã piaþã?

Doru Gheorghiu: Dupã cum
spuneam anterior, piaþa de jocuri de
noroc autohtonã a depãºit oarecum
fericit perioada restricþiilor din cri-
za epidemiologicã. În 2022 se regã-

seºte la o cifrã de afaceri estimatã de
noi, pe sector, de aproximativ 2,5
miliarde euro, indicator care proba-
bil cã va fi similar în 2023. Din per-
spectiva statului, ONJN a raportat o
colectare aferentã anului 2021 de
aproape 1,1 miliarde lei, din autori-
zãri, licenþe, regularizãri, taxã viciu,
videoloterie etc. Probabil cã aceasta
este mai mare în 2022 ºi va fi cu si-
guranþã sensibil mai mare în 2023,
pe fondul recentelor majorãri ale
taxelor.

Reporter: Cum evaluaþi perspec-
tivele sectorului în anii care vin?

Doru Gheorghiu: Ne declarãm
mai degrabã rezervaþi, dacã privim
viitorul sub auspiciile iniþiativelor
legislative ce nu contenesc sã vi-
zeze restrângerea într-o formã sau
alta a acestui domeniu, impunerea
de noi taxãri sau majorarea celor
deja existente. Unele sunt obiecti-
ve ºi realiste, altele mai puþin.
EXPROGAME ºi AOPJNR vor fi
în continuare un real ºi obiectiv
partener de dialog pentru institu-
þiile statului român pe temele care
vizeazã domeniul pe care îl repre-
zentãm. Apoi, ne bucurã cã aproa-
pe 100 de companii afiliate sau nea-
filiate organizaþiilor noastre au sem-
nat adeziuni la acea scrisoare des-
chisã adresatã Guvernului. A des-
chis o linie de dialog real ºi a fost un
moment în care domeniul a arãtat
unitate, coeziune ºi predicat în rela-
þia cu structurile guvernamentale ºi
legislative. Unele companii ni s-au
alãturat atunci ca membri, altele ur-
meazã sã ni se alãture spre a ajunge
la o voce unicã ºi conturatã. Este im-
portant sã trasmitem permanent un
mesaj unitar ºi am încrederea cã îl
vom coagula în viitorul apropiat în
jurul EXPROGAME ºi AOPJNR.
Rãmânem, totodatã, si pe mai de-
parte deschiºi colaborãrii cu toate
celelalte asociaþii de profil din indu-
stria noastrã si ne dorim sã susþinem
împreunã cât mai multe cauze co-
mune.

Ce asigurãm este cã vom purta
orice dialog cu statul sub premisa
decenþe i º i a ob iec t i v i tãþ i i ,
aºteptând în contrapartidã ace-
leaºi auspicii în consultãrile pe
care le vom propune sau la care
vom fi convocaþi. Apreciem cã
doar prin conlucrarea tuturor par-
tenerilor sociali implicaþi vom ob-
þine un echilibru benefic tuturor
vectorilor implicaþi în procesul de
legiferare.

Reporter: Mulþumim!n

EXPROGAME ºi AOPJNR militeazã din 2019
pentru a nu fi impus un termen legat de
conformarea la noua normã tehnicã privind
verificarea mijloacelor de joc sau a se permite cel
puþin un termen realist. Nu face decât sã punã o
presiune artificialã asupra pieþei, în beneficiul
anumitor actori din aceasta ºi ameninþãnd tocmai
nivelul colectãrii bugetare. Din pãcate,
precedenþii preºedinþi ai ONJN au refuzat aberant
ºi fãrã o motivaþie concretã orice dialog pe
aceastã temã. Avem însã speranþe cã actuala
conducere a ONJN va îndrepta aceastã situaþie în
perioada urmãtoare”.

Statul român nu a pierdut nimic în relaþia
fiscalã cu sectorul nostru în lunile, anii
pandemiei de COVID-19. S-a bazat pe acelaºi
contributor prompt, deºi l-a confruntat cu
diverse tipuri de îngrãdiri a posibilitãþii de a
genera venituri”.

Dacã sectorul de slot machine tradiþionale ar fi fost
taxat procentual, în funcþie de veniturile realizate,
nu ar fi fost pus atât de grav în dificultate de
restricþiile impuse activitãþii în cursul pandemiei de
COVID-19. Pentru viitor, acesta este modelul de
taxare care trebuie reglementat pentru acest sector.
Dacã pentru pariuri se poate, se poate cu siguranþã
ºi pentru sloturi”.
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CAZINOURI

“Cazinoul din Constanþa
va redeveni cel mai important

centru cultural ºi de
divertisment din Dobrogea”

(Interviu cu Vergil Chiþac, primarul Municipiului Constanþa)

Reporter: Ce v-a determinat sã de-
rulaþi lucrãrile de reabilitare a Cazino-
ului din Constanþa, dupã atâþia ani în
care nu s-a fãcut nimic în acest sens?

Vergil Chiþac: A existat o epopee
întreagã a reabilitãrii Cazinoului, o
adevãratã saga, cu ping-pong-uri între
administraþia centralã ºi localã, cu ter-
giversãri ºi ezitãri, cu iniþiative ratate
ºi lupte de orgolii. În cele din urmã, s-a
decis varianta inspiratã a reabilitãrii
acestuia prin intermediul ºi cu finanþa-
rea prioritarã a Ministerului Dezvoltã-
rii, Lucrãrilor Publice ºi Administra-
þiei), prin Compania Naþionalã de
Investiþii/CNI, variantã care produce
rezultate spectaculoase.

La preluarea managementului ad-
ministraþiei locale de cãtre subsemna-
tul, la finele anului 2020, soluþia de re-
abilitare a Cazinoului era deja imple-
mentatã, personal nu am avut un rol în
luarea deciziei. Comunitatea localã a
fost implicatã activ în procesele de
consultare ºi de pregãtire a deciziei, iar
buna credinþã a comunitãþii ºi inspira-
þia unora dintre decidenþi au creat cu-
loar favorabil pentru decizia de asu-
mare a lucrãrilor de reabilitare de cãtre
administraþia centralã, prin interme-
diul Ministerului de profil ºi al Com-
paniei Naþionale de Investiþii. Multe
dintre soluþiile alternative, vehiculate
atunci, erau cãi sigure cãtre dezastru.

Reporter: Când au început lucrãri-
le ºi care este data preconizatã pentru
finalizarea acestora?

Vergil Chiþac: Începerea lucrãrilor
în cadrul proiectului de consolidare ºi
restaurare Cazino Constanþa, proiect
al cãrei beneficiar este UAT Constan-
þa, a fost anunþatã la Inspectoratul de
Stat în Construcþii ºi la Primãria Muni-
cipiului Constanþa la 13 aprilie 2020.
Proiectul reabilitãrii a intrat în fazã de-
cisivã la 23 mai 2019, când Compania
Naþionalã de Investiþii a demarat lici-
taþia pentru consolidarea ºi restaurarea
Cazinoului Constanþa, dupã aproba-
rea, prin hotãrâre de guvern, a indica-
torilor tehnico-economici.

Finalizarea lucrãrilor este planifica-
tã a se realiza, conform graficului ac-
tual de lucrãri, în primãvara anului
2024. În momentul de faþã, stadiul lu-
crãrilor de execuþie este de peste 58%.

Trebuie menþionat cã termenul ini-
þial de execuþie, de 30 de luni, nu poate
fi onorat din multiple motive. În cadrul
lucrãrilor de intervenþie au fost consta-
tate numeroase probleme tehnice su-
plimentare, care nu au putut fi prevã-
zute iniþial (cu titlu de exemplu, gradul
ridicat de degradare a structurii de re-

zistenþã); rezolvarea acestora generea-
zã în mod obiectiv prelungirea terme-
nului estimat iniþial de finalizare a lu-
crãrilor.

Monitorizãm îndeaproape stadiul
lucrãrilor, împreunã cu partenerii ºi
avem toate motivele pentru a fi mulþu-
miþi de nivelul calitãþii intervenþiei.
Lucrãrile efectuate pânã în prezent an-
ticipeazã un Cazino spectaculos, ma-
jestuos, stilizat cu migalã ºi grijã, o bi-
juterie arhitecturalã în adevãratul sens
al cuvântului. Am încredere cã, odatã
cu finalizarea lucrãrilor, Cazinoul va
avea o graþie arhitecturalã inegalabilã
(unicã în România ºi rarã în toatã Eu-
ropa) ºi va reda acestui oraº o parte din
strãlucirea pe care Constanþa o meritã
întru totul.

Reporter: În ce constau lucrãrile de
reabilitare?

Vergil Chiþac: Se lucreazã simul-
tan în exteriorul ºi în interiorul clãdirii.
În interior se lucreazã la foc continuu.

Principalele lucrãri realizate de cã-
tre Compania Naþionalã de Investiþii
CNI S.A. vizeazã reabilitarea clãdirii
în ansamblul ei, restaurarea elemente-
lor artistice ºi a celor arhitecturale, re-
staurarea ºi înlocuirea tâmplãriei dete-
riorate, consolidarea ºi efectuarea de
reparaþii structurale ale clãdirii, înlo-
cuirea completã a instalaþiilor termice,
electrice ºi de ventilaþie etc.

De asemenea, se au în vedere înlo-
cuirea învelitorii acoperiºului, reface-
rea ºi repararea pereþilor exteriori ºi in-
teriori, reabilitarea rampei de accescã-
tre subsol, restaurarea componentelor
etc. Toate aceste lucrãri se realizeazã
cu menþinerea specificului arhitectural
ºi decorativ al clãdirii, inclusiv cu res-
pectarea stilului Art Nouveau. Trecã-
torii pot deja sã admire faþada reabili-
tatã a Cazinoului, care revine treptat ºi
sigur, ca o Reginã a falezei, la forma sa
originalã de acum un veac.

Lucrãrile la Cazino aduc permanent
surprize care alimenteazã ºi potenþea-
zã istoria locului, de la episoadele pri-
vind participarea, la restaurarea clãdi-
rii, a deþinuþilor politic pânã la cele
specifice incredibilei atmosfere de
Belle Époque care a marcat fantastica
istorie a locului.

UAT Municipiul Constanþa are în
sarcinã o serie de lucrãri exterioare,
precum zidul de sprijin terestru (inclu-
siv balustrada) ºi sistematizarea pe
verticalã (reabilitarea platformei tera-
sã). La finalizarea reabilitãrii clãdirii,
municipalitatea va realiza lucrãrile de
utilitãþi (reþelele de alimentare cu apã,
canalizarea menajerã ºi pluvialã,

branºamentele de racordare etc.).
Lucrãm în strânsã ºi onorantã coo-

perare ºi în complementaritate cu par-
tenerii de proiect, pentru ca execuþia
lucrãrilor sã fie perfectã.

Reporter: Care este valoarea in-
vestiþiei?

Vergil Chiþac:În acest moment nu
s-a realizat o valoare actualizatã a in-
vestiþiei. Se aºteaptã ca, în perioada
urmãtoare, CNI sã actualizeze devi-
zul lucrãrilor, urmare a coexistenþei
unor factori obiectivi multipli catre
au generat costuri suplimentare ale
intervenþiei faþã de valoarea iniþialã
estimatã.

Reporter: Ce companie executã lu-
crãrile de reabilitare ºi ce firmã a reali-
zat proiectul?

Vergil Chiþac:Lucrãrile de reabili-
tare la Cazino Constanþa sunt realizate
pe baza unui contract de proiectare ºi
execuþie, cu durata de 30 de luni, prin
Compania Naþionalã de Investiþii, cu
Asocierea AEDIFICIA CARPATI
S.A. & REMON PROIECT S.R.L. &
PROFESIONAL CONSTRUCT
PROIECTARE S.R.L & TEH-
NOINSTAL S.R.L.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi dupã
redeschiderea Cazinoului? Ce fel de
turisti asteptati ºi în ce numãr?

Vergil Chiþac: În primul rând pre-
gãtim o redeschidere fastuoasã a Cazi-
noului, prin ceremonii publice de am-
ploare. Ne dorim ca redeschiderea Ca-
zinoului sã reprezinte un eveniment
notabil în viaþa culturalã ºi publicã a
României.

Suntemextremde convinºi cã redes-
chiderea Cazinoului va impulsiona
zona Peninsularã a oraºului ºi va con-
vinge proprietarii unor clãdiri emble-
matice din Peninsulã sã investeascã
masiv în reabilitarea clãdirilor lor, cu
utilizarea oportunitãþilor create prin
programele noastre locale (de exem-
plu “Reabilitãm Constanþa Istori-
cã!/REACTIS”). Prime indicii ºi sem-
ne pozitive în acest sens deja existã. O

serie de clãdiri emblematice ale Con-
stanþei din Peninsulã, aflate în proprie-
tate privatã, precum Casa cu Lei, Vila
Suþu, Hotelul Intim (la care a fost cazat
Mihai Eminescu în vara anului 1883),
Hotelul Palace, Casa Manicatide îºi
aºteaptã astfel o a doua viaþã.

Zona Peninsularã a oraºului meritã
sã aibã un viitor pe mãsura trecutului
sãu fascinant. Aici, în zona Peninsula-
rã, a respirat ºi s-a dezvoltat oraºul
Constanþa de-a lungul mileniilor, de la
Tomis la Constantiana, de la Constan-
tiana la Kustenge, de la Kustenge la
Constanþa. Peninsula este kilometrul
zero al Constanþei, blazonul sãu aristo-
cratic, tezaur inegalabil de istorie, cul-
turã ºi arheologie.

Ne aºteptãm la o creºtere a fluxuri-
lor de turiºti, inclusiv a turiºtilor strãi-
ni. Existã un trend actual, de turism
cultural, larg rãspândit în Europa, care
poate aduce Constanþa, fie ºi numai
prin Cazino, pe harta destinaþiilor turis-
tice privilegiate la nivel european. Ca-
zinoul din Constanþa ar putea deveni
în scurt timp un reason to come pentru
oraº, nu doar în timpul sezonului, ci
mai ales în afara acestuia, o atracþie tu-
risticã permanentã, în special pentru
turiºtii din aceastã categorie.

Istoria localã ne oferã numeroase
argumente ºi motive de optimism.
Constanþa a mai cunoscut perioade de
emulaþie turisticã ºi de dezvoltare a in-
frastructurii locale similar, create chiar
de Cazinoul actual, în primii ani de
viaþã ai acestuia.

Construirea sa a generat, atunci,
ample lucrãri de lãrgire a bulevardului
cãtre mare, transformarea bulevardu-
lui (astãzi Elisabeta) în loc de prome-
nadã pentru turiºtii români ºi strãini,
dezvoltarea infrastructurii de loasir ºi
de cazare în Peninsulã, noi proiecte
imobiliare de anvergurã precum Hote-
lul Palace sau actuala clãdire a Acva-
riului. Cazinoul actual a adus atunci la
Constanþa ample fluxuri turistice din
þarã ºi din Europa, oraºul nostru deve-

nind în scurt timp destinaþie predilectã
nu doar pentru amatorii de jocuri de
noroc din toatã Europa, dar ºi pentru
boema din Bucureºti, pentru care un
sejur la mare devenise semnul cel mai
sigur al prestigiului ºi omologãrii.

Ne aºteptãm la creºteri spectaculoa-
se în infrastructurã ale Peninsulei, la
renaºterea acesteia ca spaþiu vital al
oraºului ºi la creºteri semnificative de
fluxuri turistice, în special în regim ex-
trasezonier.

Reporter: Cum apreciaþi faptul cã
în þarã mai sunt foarte puþine cazino-
uri?

Vergil Chiþac: Dupã redeschidere,
Cazinoul nu va mai funcþiona ca spaþiu
tradiþional pentru jocuri de noroc, nu
îºi va menþine funcþiunea sa iniþialã.
Populaþia oraºului Constanþa s-a pro-
nunþat, în cadrul campaniei de con-
sultare localã, pentru alte funcþii ºi
utilitãþi ale Cazinoului; comunitatea
localã doreºte ca, dupã redeschidere,
Cazinoul sã devinã parte a patrimoniu-
lui cultural ºi artistic local, spaþiu pen-
tru manifestãri ºi evenimente culturale
de calitate, concerte ºi spectacole, spa-
þiu de boemã ºi loasir, loc pentru eve-
nimente publice de anvergurã la nivel
naþional ºi european etc.

Prin sãlile generoase de la etaj (salã
multifuncþionalã de circa 200 de locuri
ºi salã de festivitãþi de aproximativ
150 de locuri), Cazinoul va putea gãz-
dui evenimente culturale, simpozioa-
ne ºi conferinþe la cel mai înalt nivel.
Va fi exploatatã, prioritar, celebra Salã
a Oglinzilor, de la etajul clãdirii.

Vom fi extrem de riguroºi în privin-
þa standardelor de calitate pe care tre-
buie sã le garanteze un eveniment pu-
blic pentru a se desfãºura în somptuoa-
sele ºi generoasele spaþii ale Cazinou-
lui.

Cazinoul din Constanþa va redeveni
astfel cel mai important centru cultural
ºi de divertisment din Dobrogea.

La subsolul clãdirii vor fi organiza-
te ample spaþii muzeale, care vor fi de-
dicate istoriei mãrii, istoriei oraºului ºi
Cazinoului însuºi (inclusiv cu utiliza-
rea ºi valorizarea documentelor inedi-
te descoperite de cãtre echipele actua-
le de restauratori, care aduc clarificãri
importante privind participarea deþi-
nuþilor politic la lucrãrile de renovare a
Cazinoului din anii ’50). În elaborarea
ºi implementarea proiectului de reali-
zare a spaþiilor muzeale de la subsol
vor fi implicaþi specialiºti în domeniu
de pe plan local ºi naþional.

Vom asigura strãlucirea pe termen
lung a Cazinoului prin parteneriate in-
spirate ºi prin managerierea creativã a
resurselor sale. Totodatã, vom avea în
vedere ºi exploatarea tuturor posibili-
tãþilor de autofinanþare.

Voinþa comunitãþii locale, viziunea
administraþiei, precum ºi degradarea
Cazinoului ca instituþie în lumea con-
temporanã, reduc perspectivele ca,
dupã redeschidere, Cazinoul din Con-
stanþa sã îºi mai poatã relua funcþiile
care l-au fãcut necesar ºi celebru în
urmã cu un veac. Rolul Cazinourilor
clasice pare a fi uºor epuizat.

Pe de altã parte, þinând cont de isto-
ricul Cazinourilor din Constanþa, de
back-ground-ul oraºului ºi de imagi-
nea ºi notorietatea acestuia în mediile
europene de profil, sunt convins cã vor
exista în scurt timp iniþiative private de

reluare, în Constanþa, a tradiþiei mari-
lor cazinouri, chiar în zona Peninsula-
rã. Existã un potenþial solid de dezvol-
tare urbanã în acest domeniu care ar
favoriza multiplicarea fluxurilor de
turiºti în Constanþa, în special pe cele
douã dimensiuni aflate în momentul
de faþã în suferinþã – turismul extrase-
zonier ºi fluxurile de turiºti strãini.

Reporter: Cum afecteazã rãzboiul
de la graniþã turismul de pe Litoral?

Vergil Chiþac: Rãzboiul de agre-
siune al Rusiei împotriva Ucrainei ºi,
implicit, riscul de extindere a acestuia
spre România, pe flancul de sud, a ge-
nerat multiple provocãri, crize, dar ºi
oportunitãþi.

Aº nuanþa câteva dintre acestea.
În momentul de faþã, comunitatea

localã s-a îmbogãþit cu un numãr sem-
nificativ de refugiaþi ucraineni (numã-
rul acestora este estimat la circa
12.000). O mare parte dintre aceºtia au
posibilitãþi semnificative de a investi
în dezvoltarea oraºului, de a utiliza
serviciile publice locale ºi de a benefia
de acestea etc. Ei pot fi, de asemenea,
vectori de imagine ai oraºului ºi ai sta-
þiunii Mamaia, mai ales cã o mare par-
te a acestora locuieºte temporar în
zona de nord a oraºului, în staþiunea
Mamaia, Mamaia Sat ºi Nãvodari. Au
fost relocate la Constanþa firme ºi
companii din Odesa, care în momentul
de faþã îºi desfãºoarã activitatea în
oraºul nostru. Astfel, oraºul este vãzut
a fi sigur în mediile de afaceri din re-
giune, în pofida proximitãþii conflictu-
lui.

Portul Constanþa beneficiazã de
ajustarea coridoarelor de transport de
cereale din zona Odesei spre Europa.
Din aceastã perspectivã, portul Con-
stanþa joacã deja un rol-cheie în asigu-
rarea exporturilor de produse ºi mãrfu-
ri ucrainene, pe cale maritimã, spre
Europa ºi spre lume, înlocuind parþial
transportul de mãrfuri care se derula
prin porturile ucrainene de la Marea
Neagrã. Sunt planuri ambiþioase de
dezvoltare a infrastructurii portuare ºi
conexe, care derivã din noile realitãþi
economice locale.

Creºterea riscului privind apropie-
rea acestui conflict de graniþele Româ-
niei, pe litoralul Mãrii Negre, a gene-
rat totodatã creºterea interesului admi-
nistraþiei publice centrale pentru dez-
voltarea infrastructurii locale în regiu-
nea Dobrogei, precum ºi creºteri ale
prezenþei aliate, militare ºi civile, în
oraº ºi în proximitatea acestuia.

Rãzboiul a favorizat indirect planu-
rile de dezvoltare ale oraºului, portului
ºi regiunii Dobrogei în general.

Vedemîn toate aceste procese tot at-
âtea oportunitãþi ºi premise pentru tu-
rismul pe litoralul românesc, în special
la Constanþa: oraºul are tot mai mulþi
“ambasadori” ai turismului la mare, de
care poate profita tot mai mult în anii
urmãtori.

Chiar ºi în condiþiile actuale de la
estul României, Constanþa rãmâne nu
doar o destinaþie sigurã pentru turiºti ºi
atractivã pentru investitori, dar ºi cu
un potenþial de dezvoltare în creºtere
exponenþialã.

Cazinoul este semnul sigur al aces-
tor dezvoltãri, blazon nobiliar al trecu-
tului, dar ºi emblema Constanþei de
mâine.

Reporter: Vã mulþumim!n

C
azinoul din Constanþa va redeveni cel mai important
centru cultural ºi de divertisment din Dobrogea, ne-a
spus Vergil Chiþac, primarul Municipiului, în cadrul
unui interviu.

Edilul de la malul mãrii ne-a declarat: “Dupã redeschidere,
Cazinoul nu va mai funcþiona ca spaþiu tradiþional pentru
jocuri de noroc, nu îºi va menþine funcþiunea sa iniþialã.
Populaþia oraºului Constanþa s-a pronunþat, în cadrul
campaniei de consultare localã, pentru alte funcþii ºi util itãþi
ale Cazinoului; comunitatea localã doreºte ca, dupã
redeschidere, Cazinoul sã devinã parte a patrimoniului
cultural ºi artistic local, spaþiu pentru manifestãri ºi
evenimente culturale de calitate, concerte ºi spectacole,
spaþiu de boemã ºi loasir, loc pentru evenimente publice de
anvergurã la nivel naþional ºi european etc.”.

SCURT ISTORIC
Proiectat de arhitectul Daniel Renard în 1903, în stil Art No uveau, Cazi-
noul din Constanþa a fost inaugurat în vara anului 1910.
În 1916, când au început bombardamentele asupra Constanþei , Cazino-
ul a fost folosit de Crucea Roºie pe post de spital de campanie , în toam-
na anului 1917 devenind din nou funcþional.
Dupã reparaþii efectuate în 1934, Cazinoul a avut din nou de s uferit, în
urma bombardamentelor din 1941, însã a fost renovat zece ani mai
târziu.
Începând din 1948, edificiul a gãzduit Casa de Culturã a Sind icatelor, iar
între anii 1960 ºi 1989 a aparþinut ONT Litoral, conform date lor publi -
cate pe site-ul cazinoconstanta.ro, care citeazã din lucra rea lui Radu
Cornescu - “Cazinoul din Constanþa: scurtã istorie în imagi ni”.
Potrivit sursei citate, ultima reparaþie majorã a Cazinoul ui a fost fãcutã
între anii 1986 ºi 1988. n


